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راه اندازی اجاره داری حرفه ای، یکی از برنامه های متولیان 
حوزه مســکن برای ساماندهی بازار است، یا برای حمایت 
مالی از مستأجران نیازمند از کمک  ودیعه مسکن می گویند. 

درحالی مشکل اصلی حرفه ای نبودن بازار اجاره است.
از خبرها چنین برمی آید که به زودی قرار است هویت 
ارکان آگهی های ملکی احراز شــود و سکوهای اینترنتی 
فقط مجاز به انتشار آگهی های با اصالت باشند؛ یعنی فقط 
آگهی هایی منتشر شوند که پاسخ استعلام آنها از سامانه 
ملی املاک و اسکان مثبت باشد. طبیعتاً در این آگهی ها 
هویت مالک، ملک و آگهی دهنده احراز شــده و می توان 
اطمینان داشــت که ملک، واقعی است و آگهی دهنده به 
 قصد قیمت سازی ، اخلال در بازار یا هر مقصود دیگری اقدام 

به درج آگهی نکرده است.
اگر بگوییم چنین کاری که منجر به اصالت بخشــی به 
آگهی های حوزه مسکن می شود کار مهمی نیست و اثری 
در فضــای بازار ندارد، بی انصافی اســت، اما با این کار هر 
اندازه هم که خوب و کارشناســی باشد، نمی توان انتظار 
معجزه داشت. حتماً متولیان این سیاست هم می دانند که 
درد بازار مسکن و اجاره، فقط آگهی های توخالی، تکراری 
یا دروغ نیست و در این  سوی ماجرا، بازار با کسری تولید 
مســکن، حرفه ای نبودن بازار اجاره و بدتر از همه، پایین 

آمدن قدرت خرید مردم مواجه است.
آگهی های بااصالت مانع از سردرگمی مردم خواهند شد 
و نمای بازار و برآوردهای قیمتی آن را به واقعیت نزدیک تر 
می کنند، اما از این کار نمی توان بیش از شفاف سازی ویترین 
بازار انتظاری داشــت. واقعیت این است که هر اندازه کار 
خوبی باشد، نمی تواند راه را برای خانه دار شدن کسی که 

قدرت خریدش را از دست داده، کوتاه کند.
دولت در طرح نهضت ملی مســکن به  دنبال خانه دار 
کردن اقشــاری اســت که در مقابل تورم افسارگسیخته 
ســال های اخیر در بازار مســکن خلع ســلاح شده اند و 
رؤیــای خانه دار شــدن آنها در بازار آزاد، محقق شــدنی 
نیست. امیدواریم گره های این نهضت، باز شود و بخشی از 

نیازمندان مسکن کشور، خانه دار شوند.
در این میان، دولت و مجلس در تلاش هستند با استفاده 
از ابزارهای قانونی، سفته بازی، احتکار و قیمت سازی را در 

بازار مسکن حذف کنند یا به حداقل برسانند.
در آن سوی ماجرا، سال هاست که راه اندازی اجاره داری 
حرفه ای، حداقــل روی کاغذ، یکی از برنامه های متولیان 
حوزه مسکن برای ساماندهی بازار و کمک به مستأجران 
است و هر سال، تدابیری برای حمایت مالی از مستأجران 
نیازمند از طریق پرداخت وام کمک  ودیعه مسکن اندیشیده 

می شود.
همه این اقدامات تلاش هایی هســتند که برای جبران 
کاستی های حوزه مسکن انجام می شوند و صرفاً پرداختن 
به آنها نشان می دهد که سیاستگذاران هم از دردهای واقعی 

بازار مسکن اطلاع دارند.
آگهی های اینترنتی مســکن هم یکــی از اجزای این 
بازار هســتند و برنامه هایی که برای اصالت ســنجی آنها 
اجرا می شــود، ناشی از نیازهایی هستند که در این حوزه 
احساس شده و هرگز نمی توانند خلأهای ناشی از کمبود 
تولید، نبود اجاره داری حرفه ای یا پایین بودن قدرت خرید 
مردم را جبران کنند، اما در جای خودش یک اقدام درست 

و ضروری برای شفاف سازی بازار است.
صنف مشــاوران املاک سال هاســت که به شیوه درج 
آگهی های مســکن و عملکرد ســکوهای اینترنتی انتقاد 
داشــته و از اقداماتی که اوضاع این حــوزه را بهتر کند، 
حمایــت خواهد کرد. در جریــان طرحی که اکنون برای 
اصالت سنجی آگهی ها در دستور کار قرار گرفته، هیچ گونه 
مشورت یا نظرخواهی با این صنف نشده، اما ما امیدواریم 
که نتایج آن به نفع مردم باشد؛ به خصوص در آستانه فصل 
نقل وانتقال مسکن، گرهی از کار مستأجران و جویندگان 
بازار اجاره باز کند.شــیوه فعلی درج آگهی های ملکی، در 
وضعیت بازار بی تأثیر نیست و ما بارها دیده ایم که عده ای 
حتی اشخاص حقوقی نظیر بانک ها، چگونه با درج انبوهی 
از آگهی های بدون اصالت، به دنبال فضاسازی و قیمت سازی 
بوده اند. اینکه احراز هویت و اســتعلام آگهی ها، دســت 
منتشــرکنندگان آگهی دروغ را کوتاه کند، بســیار عالی 
است و امیدواریم در کنار سایر اقدامات مثبت برای تولید 

و عرضه مسکن، به بهبود شرایط ناگوار بازار کمک کند.
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اراده ایران و کشورهای آفریقایی در جهت توسعه روابط اقتصادی 

  عرضه سکه های بانک مرکزی، حباب طلا را کم می کند
کارشناس و فعال بازار طلا با اشــاره به افت قابل توجه قیمت 
طلا و انواع سکه به دلیل کاهش قیمت طلای جهانی و کاهش 
نرخ ارز در هفته اخیر گفت: تداوم حراج ها و همچنین عرضه 
سکه های حراج شده به بازار باعث کاهش حباب سکه خواهد 
شد.محمد کشتی آرای گفت: قیمت طلا سکه و ارز در هفته که 
گذشت سیر نزولی پیدا کرد.وی گفت: برخلاف هفته قبل که 
به بهای هر اونس طلا در بازارهای جهانی بالاترین سطح خود 
رسیده بود، از روز شنبه سیر نزولی قیمت ها با توجه به ثباتی 
که هم در مسائل سیاسی و اقتصادی جهانی پیش آمد و هم در 
بازار داخلی باعث شد قیمت ها سیر نزولی پیدا کند.کارشناس 
بازار طلا گفت: قیمت اونس جهانی به بالاترین رقم خود یعنی 
بالای 2۴۰۰ دلار رسیده بود اما این هفته با ۷۰ دلار کاهش در 
آخرین معاملات به 232۴ دلار رسید.کشتی آرای اظهار داشت: 
قیمت طلا و سکه هم با توجه به کاهش ۷۰ دلاری اونس جهانی 

و کاهش 2۵۰۰ تومانی نرخ ارز، با کاهش همراه شد .

ایجاد دبیرخانه 
دایمی اجلاس 
همکاری های 
اقتصادی ایران و 
آفریقا

اراده ایران و کشورهای آفریقایی در جهت توسعه روابط اقتصادی
مرتضی قدیمی  -     رئیس جمهور بیان کرد: اولین گام بین جمهوری اسلامی ایران و قاره آفریقا اراده است، به حمدالله این اراده وجود دارد و این نشست نمادی از اراده کشورهای آفریقایی و ایران برای گسترش روابط 

اقتصادی است.

کشت فراسرزمینی 
از دیگر ظرفیت های 

مهم است.تامین 
مواد اولیه با قیمت 

مناسب می تواند برای 
همه فعالان اقتصادی 

 ومراکز 
تولیدی از سوی آفریقا 

صورت گیرد.

می توانیم در این زمینه با کشور های آفریقای همکاری داشته باشیم.
آیت الله رئیســی اراده و شــناخت ظرفیت ها و رفع موانع پیش رو را از مسائل مهم بین 
ایران و آفریقا برشمرد و گفت: رفع مشکل نقل وانتقال مالی وپولی از زیرساخت های ضروری 
اســت. در قاره آفریقا ارتباط با کشــور ها نسخه مختص خود را می طلبد و باید برنامه های 

متفاوت برای هر کشور و اقلیم داشت .

 پیگیری مجدانه شرط موفقیت در فعالیت های اقتصادی است
رئیس جمهور در ادامه پیگیری مجدانه را شرط موفقیت در فعالیت های اقتصادی دانست 
وبیان کرد: برای انجام کارها باید هدفگذاری داشته باشیم. کار را باید به روز دنبال کرد و این 

ظرفیت های برای قاره آفریقا و ما مهم است.
 بایــد زمان بندی انجام کارها را محدود کنیم.برنامه کار با زمانبندی دقیق انجام شــود. 
پیگیری مجدانه شرط موفقیت در کار اقتصادی است. به همکاران در وزارت خانه های مختلف 
به ویژه وزارت امور خارجه و وزارت صمت اعلام کرده ام که شرط موفقیت در شناخت، انعقاد 
قرارداد، حل مســائل زیرساختی و دستیابی به اهداف اقتصادی پیگیری مجدانه موضوع به 

صورت روزانه است.
آیــت الله رئیســی با اشــاره بــه فعالیت بیــش از ۱۰ هــزار شــرکت دانش بنیان در 
جمهوری اســلامی را که در ســال گذشــته حجم صادرات آنها به حدود 2 میلیارد دلار 
رســید، از جمله ظرفیت های بســیار مناســب برای گســترش همکاری هــای اقتصادی 
و روابــط تجــاری برشــمرد و تصریــح کرد: در ســفرهایی کــه به برخی کشــورهای 
 آفریقایی داشــتم و در نمایشــگاه هایی که در این ســفرها برگزار شــده بود، محصولات

 دانش بنیان ایرانی در حوزه های کشاورزی، صنعتی، معدنی، درمانی، پزشکی و دیگر زمینه ها 
مشتری های بسیار خوبی پیدا کرد.

رئیس جمهور با بیان اینکه زمینه های صادراتی خوبی میان ایران و کشورهای آفریقایی 
وجود دارد و عموما شاهد بوده ایم که کشورهای آفریقایی برای همکاری با ایران تمایل زیادی 
دارند، خاطرنشان کرد: امیدوارم این نشست منشا تصمیم سازی ها و تصمیم گیری های سازنده و 
موثری برای ارتقای اقتصاد مکمل و اثربخش میان ایران و کشورهای آفریقایی و منشا پیشرفت 

اقتصادی بیش از پیش برای دو طرف باشد.
دومین اجلاس بین المللی ایران و آفریقا امروز جمعه هفتم اردیبهشت ماه سال جاری با 
حضور نمایندگانی در سطح مقامات عالی کشورهای آفریقایی از جمله وزرای اقتصادی بیش 

از 3۰ کشور آفریقایی برگزار شد.

رئیس جمهور در دومین همایش بین المللی ایران و آفریقا اولین 
گام بین جمهوری اســلامی ایران و قاره آفریقا را اراده دو کشور در 
توسعه روابط دانســت و گفت: ضرورت دارد که برنامه دقیقی هم 
نسبت به کل قاره آفریقا و هم نسبت به یک یک کشورهای آفریقایی 
با زمانبدی مشخص شود. اولین گام بین جمهوری اسلامی ایران و 
قاره آفریقا اراده است، به حمدالله این اراده وجود دارد و این نشست 
نمادی از اراده کشــورهای آفریقایی و ایران اســت برای گسترش 

روابط اقتصادی است. 
آیت الله رئیســی دومین گام را شناخت ظرفیت های قاره آفریقا 
و جمهوری اســلامی ایران برشمرد و بیان کرد: بعضا برخی فعالان 
اقتصادی آشنایی کامل با ظرفیت های فی مابین ندارند و برگزاری 
این همایش به شــناخت بهتر ظرفیت های متقابل کمک شایانی 

خواهد کرد.
رئیس جمهور خاطر نشــان کرد: بــه رغم تهدیدها و تحریم ها 
جمهوری اسلامی ایران پیشرفت های خوبی داشته و می توان ایران 
اســلامی را کشوری پیشــرفته و فناور نامید. شناخت پیشرفت ها 
و دستیابی جمهوری اســلامی ایران به فناوری های نوین اهمیت 

بسیاری دارد.
وی با اشــاره به تفاوت نگاه ایران به آفریقا به نسبت کشور های 
غربی اظهار کرد: همکاری با آفریقا مورد تاکید امام خمینی و همچنین 
مورد تاکید رهبر انقلاب بوده است. غربی ها آفریقا را برای خودشان 
می خواهند اما ما آفریقا را برای آفریقا می خواهیم. این تفاوت دیدگاه 
حائز اهمیت است. تاریخ آفریقا نشان دهنده این است که بسیاری از 

کشورهای غربی چگونه ذخایر آفریقا را چپاول کرده اند.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه نیروی انسانی کارآمدی در آفریقا 
وجود دارد، بیان کرد: این باور ماست اگرچه غربی ها تبلیغ می کنند 
که خودشان می توانند دستیابی به فناوری نوین و خلاقیت دارند اما 
ما باور داریم که استعداد،  دانش و توانایی آفریقا از مغرب زمین چیزی 

کم ندارد و توان دستیابی به بسیاری از عرصه ها را دارد.

 شــکل گیری اقتصاد مکمل در گــرو همکاری همه 
طرف هاست

آیت الله رئیســی با تاکید بر اینکه پیگیری مجدانه برای تحقق 
اهداف لازم اســت، تصریح کرد: اگر پیگیری مجدانه صورت نگیرد 
اهــداف فقط بر روی کاغذ و به عنوان آرمان دســت نیافتنی باقی 
خواهد ماند.پیشینیان کارهای بسیاری می خواستند انجام دهند اما 
فرصت ها از دست رفت و نشد آنچه باید اتفاق افتد.امیدوارم نمایشگاه 
توانمندی های جمهوری اسلامی ایران و هم این نشست بتواند اقتصاد 

مکمل ایران و آفریقا را شکل دهد.
وی با اشــاره به توانمندی های ایــران در صدور خدمات فنی 
مهندســی اظهار کرد: ما توانمندی هایی داریم تحت عنوان صدور 
خدمات فنی و مهندسی، ظرفیت هایی نیز در آفریقا وجود دارد که 
اگر این ظرفیت ها به هم ضمیمه شود اقتصاد مکمل شکل می گیرد.

شکل گیری اقتصاد مکمل در گرو همکاری و فعالیت همه طرف هاست 
و اگر همه دست به دست هم دهند این اتفاق خواهد افتاد. 

 اراده، شناخت ظرفیت ها و رفع موانع از مسائل مهم بین 
ایران و آفریقاست

رییــس جمهوربیان کرد: فراوری معادن در آفریقا از موضوعات 
مهمی اســت که با توجه به دانشــی که جمهــوری در این زمینه 
دارد ومــی تواند بــه فرآوری معــادن آفریقا کمک کند.کشــت 
فراســرزمینی از دیگر ظرفیت های مهم اســت.تامین مواد اولیه 
 با قیمت مناســب می توانــد برای همه فعالان اقتصــادی ومراکز 

تولیدی از سوی آفریقا صورت گیرد.
وی با اشاره به شاهکار مهندسان ایرانی در ساخت سد در سریلانکا 
تاکید کرد: خدمات فنی ومهندسی در ایران به برکت انقلاب اسلامی 
جایگاه قابل قبولی دارد که مورد قبول همگان اســت سدی که در 
کشور سریلانکا ساخته شد متخصصان ایرانی تکنولوژی و فناوری 
که در آن بکار برده بودند کم نظیر و در بخشی بی نظیر بود.امکان 
ساخت پالایشگاه ونیروگاه از سوی جمهوری اسلامی وجود دارد و 

   صادرات ایران به 3۹ کشور آفریقایی در سال 1402
 سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت از صادرات کالاهای 
ایرانی به 3۹ کشور آفریقایی و واردات از 22 کشور این قاره در سال ۱۴۰2 خبر داد 
و گفت: در سال گذشته صادرات به شــرق، غرب، شمال و جنوب این قاره به صورت 
خاصی توسعه پیدا کرده اســت. ســید روح اله لطیفی، همزمان با دومین اجلاس 
بین المللی ایران و آفریقا، اظهار داشت: قاره آفریقا با دارا بودن ۱.3 میلیارد نفر جمعیت 
و ۵۴ کشور، یک فرصت بزرگ در حوزه روابط تجاری و اقتصادی است.وی افزود: ایران 
می تواند به واسطه نیاز این قاره به سوخت و انرژی، فنّاوری و مکانیزاسیون در تولید 
محصولات کشاورزی، سرمایه گذاری و طراحی و ساخت امور زیر بنایی از جمله معدن، 
سد، راه ســازی و پروژه های عمرانی، اورهال کردن پالایشگاه ها، استخراج گاز، بازار 
مصرف مناسب مواد غذایی و محصولات صنعتی، تجاری و مصرفی و نیاز ما به کشت 
فراسرزمینی همراه با توانمندی کشورمان در صادرات خدمات فنی و مهندسی در این 
قاره فرصت ها ضمن حفظ شئونات انسانی و حفظ منافع توأمان کشورمان و کشورهای 
آفریقایی حضور پیدا کند.سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت ادامه داد: 
در سال ۱۴۰2 پراکنش صادراتی کشور به این قاره از نکات قابل توجه بود و صادرات 
در شرق، غرب، شمال و جنوب این قاره به صورت خاصی توسعه پیدا کرد و 3۹ کشور 

از این قاره، مقصد صادرات کالاهای ایرانی به صورت مستقیم بودند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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احیای 8400 واحد تولیدی غیرفعال در دو سال
مریم لطفی    |      »حال خوب جامعه کارگری، حال ملت را هم خوب خواهد کرد.« ؛ فرمایشاتی که باید برای دولت نصب العین باشد، هر چند که دولت سیزدهم 
در حوزه تأمین امنیت شغلی و تثبیت درآمد کارگران اقدامات بسیار اثرگذاری انجام داده است، اما به نظر رهبر معظم انقلاب دولتمردان باید بیشتر تلاش 

کنند. نشان به آن نشان که ایشان از احیای واحدهای تولیدی غیرفعال در دو سال و نیم اخیر ابراز رضایت کردند.

 وزیر صنعت، معدن و تجارت بر ایجاد دبیرخانه دایمی اجلاس همکاری های اقتصادی ایران و آفریقا در این وزارتخانه و پیگیری مسائل مهم در جهت توسعه روابط برد برد با کشورهای آفریقایی تاکید کرد.
 عباس علی آبادی روز جمعه در دومین اجلاس ایران و آفریقا اظهارداشت: این دبیرخانه دائمی گام مهمی است تا مسیر توسعه همکاری های تجاری و اقتصادی بین ایران و آفریقا هموار شود.وی افزود: تلاش 
برای اصلاح تعرفه های گمرکی در جهت توسعه روابط برد برد با کشورهای آفریقایی یکی از مسائل مهمی است که از طریق این دبیرخانه پیگیری خواهد شد.وزیر صمت، با بیان اینکه رفع موانع تجارت و صادرات در 
اولویت کاری ما قرار دارد، گفت: اطلاعات کاملی از ظرفیت کشورهای آفریقایی از تولید و امکان صادرات انواع سنگ های معدنی، قیمتی و صنایع دستی وجود دارد و بر این باور هستیم که با توسعه معادن و خطوط 
محصولات فراوری به کمک توانمندی های یکدیگر و واردات بخش عمده نیازهای ایران از قاره آفریقا را از طریق روابط برد برد توسعه دهیم.وی ادامه داد: برنامه های ما برای توسعه تجارت شامل توسعه زیرساخت های 
فیزیکی، رفع مشکلات مربوط به نقل و انتقالات بانکی و افزایش تعاملات برای حل مشکلات به صورت دوره ای است.علی آبادی به توسعه زیرساخت های فیزیکی بین ایران و آفریقا اشاره کرد و گفت: ایران درصدد 
است تا با توسعه خطوط کشتی رانی به غرب و جنوب آفریقا و سرویس دهی منظم و خطوط هوایی با اولویت یک یا دو کشور در هر منطقه با استفاده از ظرفیت خطوط حمل و نقل مبادلات تجاری را توسعه بخشد.

ایجاد دبیرخانه دایمی 
اجلاس همکاری های 

اقتصادی ایران و آفریقا

 آغاز پروژه های آماده سازی اراضی ۱.۵ 
میلیون واحد مسکونی در کشور

مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن با 
اشاره به اراضی تامین شده در محدوده شهری و 
شهرهای جدید با ظرفیت ساخت یک میلیون و 
۸۵۰ هزار واحد مسکونی، گفت: تاکنون یک هزار 
و ۵۰۰ پروژه آماده سازی با ظرفیت ساخت یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار واحد در کشــور، در اراضی 

سازمان ملی زمین و مسکن آغاز شده است.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »ارسلان 
مالکی« با اشاره به اینکه تامین زمین برای طرح 
نهضت ملی مســکن یکی از اقدامات شــاخص 
وزارت راه و شهرسازی در دولت سیزدهم بوده و 
یک رکورد بی سابقه در تامین زمین است، اظهار 
داشت: مساحت کل اراضی تامین شده در محدوده 
شهری و شهرهای جدید برای طرح نهضت ملی 
مسکن بیش از ۴۱ هزار هکتار با ظرفیت ساخت 

یک میلیون و ۸۵۰ هزار واحد مسکونی است.
وی بــا بیان اینکه بحــث تامین زمین طرح 
نهضت ملی مسکن امسال به اتمام می رسد، افزود: 
امسال علاوه بر تامین زمین با حداکثر ظرفیت، 
وظیفه آماده ســازی و طراحی زمین های طرح 
نهضت ملی مسکن را نیز با حداکثر توان به پیش 
می بریم.مالکی بیان داشت: تاکنون یک هزار و ۵۰۰ 
پروژه آماده ســازی به مساحت بیش از ۴۸ هزار 
هکتار زمین با ظرفیت ساخت یک میلیون و ۵۰۰ 
هزار واحد در کشور در اراضی سازمان ملی زمین 
و مسکن آغاز شده که امیدواریم مراحل عملیاتی و 
اجرایی این پروژه ها هرچه سریع تر به انجام برسد.

وی، شهرک سازی در حریم شهرها را یکی دیگر 
از ابتکارات مهم دولت سیزدهم برای استفاده از 
همه ظرفیت های اجرای طرح  نهضت ملی مسکن 
اعلام کرد و یادآور شــد: تاکنون امکان سنجی و 
مکان یابی ۵۷ شهرک مسکونی به مساحت بیش 
از ۲۰ هزار هکتار و با ظرفیت ساخت ۴۰۰ هزار 

واحد در کشور انجام شده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه 
یزد و قم استان های پیشرو در ساخت شهرک های 
دولتی هستند، گفت: ظرفیت ساخت شهرک ها در 
بیشتر استان های کشور وجود دارد و لازم است 
اداره های کل راه و شهرســازی مراحل تصویب 
اراضی مســتعد شهرک سازی را تسریع کنند تا 
متقاضیان مسکن در کشور بتوانند از این ظرفیت 
هم بهره مند شوند.مالکی اضافه کرد: طرح نهضت 
ملی مســکن یک طرح جهادی است که باید با 
همت مضاعف و روحیه جهادی به انجام برسد. 

  اجرای طرح »ابر دولت« با ســرمایه 
گذاری دولت و مشارکت بخش خصوصی

معاون سیاستگذاری و برنامه ریزی توسعه فاوا و 
اقتصاد دیجیتال وزیر ارتباطات در بازدید از منطقه 
ویژه اقتصــادی پیام از برنامه ریزی برای اجرای 
طــرح »ابر دولت« در ایــن مجموعه خبر داد و 
گفت: این طرح توسط سازمان فناوری اطلاعات با 
سرمایه گذاری دولت و مشارکت بخش خصوصی 

در مناطقی از جمله پایتخت اجرا می شود.
به گزارش از روابط عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات، علی اصغر 
انصاری معاون سیاستگذاری و برنامه ریزی توسعه 
فــاوا و اقتصاد دیجیتال وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات از منطقه ویژه اقتصادی پیام بازدید کرد.

انصاری در ابتدای این بازدید نشستی با مدیران 
و معاونان منطقه ویژه اقتصادی پیام و نمایندگان 
شرکت های مرکز داده مستقر در منطقه داشت، 
عملکرد این مجموعه فراتر از تکالیف تعیین شده 
ابزار دانست و گفت: منطقه ویژه اقتصادی پیام، 
ظرفیت های بالقوه بســیاری دارد که باید تدبیر 
شود تا این ظرفیت ها هرچه سریعتر بالفعل شود 
تا اثرات اقتصادی این توسعه بر اقتصاد کلان کل 
کشور اثرگذار باشد.وی با بیان اینکه برنامه های 
منطقه پیام جزء اولویت هــای وزارت ارتباطات 
قرار دارد، افــزود: یکی از این موارد ایجاد مراکز 
داده در منطقه پیام بعنوان یک قطب است چرا 
که اســتعداد لازم را بدلیل همجواری با تهران و 
همچنین زیرساخت های موجود در منطقه دارد.

معاون وزیــر ارتباطات همچنیــن از برنامه 
ریزی برای اجرای طــرح »ابر دولت« در قطب 
مرکــز داده پیام خبر داد و گفت: طرح ابردولت 
توسط سازمان فناوری اطلاعات با سرمایه گذاری 
دولت و مشارکت بخش خصوصی در مناطقی از 
جمله تهران اجرا می شــود و علاوه بر آن قصد 
داریم که این طــرح را در قطب مرکز داده پیام 
نیز پیاده سازی کنیم.انصاری همچنین موضوع 
برق را یکی از مهمترین مطالبات سرمایه گذاران 
مراکز داده دانســت.در ابتدای این نشست اکبر 
قنبرپور، مدیرعامل فرودگاه بین المللی و منطقه 
ویژه اقتصادی پیام گزارشــی از عملکرد منطقه 
ویژه اقتصادی پیام ارایه کرد و با اشــاره به فعال 
شدن ظرفیت ۲ نیروگاه در این منطقه گفت: با 
فعال شدن نیروگاه ها، این امکان فراهم شده که 
به صورت مستقیم به متقاضیان برق واگذار شود.

در ادامه نشســت نیز نمایندگان شرکت های 
مرکز داده به بیان آخرین وضعیت و برنامه های 
آتی پروژه هــای خود پرداختند.پــس از پایان 
نشســت، انصاری از محل احــداث مراکز داده 
شــرکت های ارتباطات زیرســاخت، آسیاتک و 
همراه پرداز زرین بازدید بعمل آورد و از نزدیک 
جزییات پیشــرفت اجرای این پروژه ها را مورد 

بررسی قرار داد.
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 حضــرت آیت الله خامنه ای در دیدار با هزاران نفر از کارگران کشــور 
به مناسبت هفته کارگر با تبیین راهبرد حوزه کار و تولید در سال جاری 
فرمودند، بیش از نیمی از جامعه کشور، قشر کارگر محسوب می شوند و 
در صورتی که حال آنها خوب باشد به معنای آن است که حال ملت خوب 
خواهد شــد.این گزاره از فرمایشات مقام معظم رهبری به موضوع امنیت 
شغلی کارگران و معیشت آنها مربوط می شود؛ به عبارتی بنا به فرمایش 
رهبر معظم انقلاب در صورتی که این دو مقوله با بهبود محیط کسب وکار 
گره بخورد، خروجی آن حال خوب جامعه ۴۵ میلیون نفری کارگری است. 
از این رو است که حضرت آیت الله خامنه ای، به تبیین وظایف مسئولان برای 
حل مشکلات قشر قانع و نجیب کارگر پرداختند و گفتند: حال خوب جامعه 
کارگری، حال ملت را هم خوب خواهد کرد. ایشان در تبیین وظایف قوا 
و دستگاه ها در قبال جامعه کارگران، تضمین امنیت شغلی را از مهم ترین 
مسائل دانستند و افزودند: کارگری که با قناعت و نجابت مشغول کار است 

باید به آینده شغلی خود اطمینان داشته باشد.
 

 ساماندهی واحدهای تولیدی راکد
رهبر معظم انقلاب با اشــاره به تعطیلــی واحدهای تولیدی و حتی 
کارخانجات بزرگ در مقاطعی، گفتند: در یکی دو ســال اخیر به همت 
مسئولان، هزاران کارگاهِ تعطیل شده یا نیمه تعطیل، احیا شده که این کار 
مهم باید ادامه یابد. ایشان مسأله بیمه ها را هم، برای جامعه کارگری مهم 
خواندند و با انتقاد از اجرا نشدن سیاست های کلی تأمین اجتماعی، گفتند: 
این سیاســت ها، مدت ها پیش ابلاغ شد و رئیس جمهور هم دستور تهیه 

آیین نامه  را داد اما در عمل، کارها جلو نرفته و سیاست ها اجرا نشده است. 
ایمنی نیروی کار و ارتقای مهارت های شغلی دو نیاز دیگر جامعه کارگری 
بود که رهبر انقلاب به آنها اشاره کردند و افزودند: مهارت افزایی و دانش افزایی 
نیروی کار، به پیشــرفت کشور و افزایش سطح کیفی کار کمک می کند 
و به نفع کارگران و کارفرمایان است.حضرت آیت الله خامنه ای، آموزش و 
پرورش را هم در کمک به مهارت افزایی در کشور، بسیار مؤثر دانستند و 
گفتند: مدارس، دبیرستان ها و دانشگاه ها می توانند در کنار آموزش های 
نظری، آموزش های فنی و حرفه ای هم ارائه و با دادن گواهینامه مهارتی، به 
اشتغال صحیح و راحت جوانان کمک کنند. کشف استعدادهای درخشان 
در میــان کارگران و فراهم  آوردن میدان و مجال نوآوری و خلاقیت برای 
آنها، توصیه دیگر حضرت آیت الله خامنه ای به مســئولان، کارفرمایان و 
کارآفرینان بود. حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به شعار سال، یکی از 
وظایف مهم مسئولان را شناسایی و تبیین زمینه های مشارکت مردم در 
تولید همچون ایجاد شرکت های تعاونی، کمک به تولیدات خانگی و صنایع 
دستی، مساعدت در ایجاد شرکت های دانش بنیان و تقویت فعالیت های 

کشاورزی و دامداری خواندند.
 

  بررسی اهم اقدامات دولت
گفتنی است که در دو سال و نیم اخیر، دولت سیزدهم، برای تضمین 
امنیت شغلی اقدامات مؤثری را انجام داده است. به عنوان نمونه می توان به 
اصلاح موادی از قانون کار اشاره کرد. همچنین افزایش دستمزد کارگران، 
کاهش چند شغله بودن آنها و همچنین کاهش اشتغال ناقص، نتایجی بوده 

که با اقدامات خوب دولت در حوزه بهبود محیط کسب وکار به ثمر رسیده 
است. دولت در ۲ سال گذشته با احیای ۸ هزار و ۴۰۰ واحد راکد و نیمه فعال 
در حوزه های مختلف صنعتی، کشاورزی، خدماتی و معدنی، ۱۹۵ هزار شغل 
مستقیم و غیرمستقیم جدید ایجاد و ۲۵۰ همت از سرمایه های مردم را احیا 
کرده است.بنا به فرمایشات مقام معظم رهبری و با توجه به اهتمام دولت 
ســیزدهم به ایمنی کار، دولت سیزدهم با پیوستن به موافقتنامه ۱۵۵ در 
سال گذشته در گام نخست، آسیب پذیرترین مشاغل را در نظر گرفته است؛ 
همان شــغل هایی که در بنگاه های خرد و کوچک قرار دارند. دولت در نظر 
دارد از ۱۸ بهمن ماه امسال با ایجاد قرارگاه آموزش ایمنی و توانمندسازی 
کارفرماهای دارای بنگاه های زیر ۱۰ نفر کارکن، ایمنی این بنگاه ها را ارتقا 
دهد.دولت در نظر دارد تا یک سال آینده ایمنی و بهداشت کار همه بنگاه های 
خرد و کوچک را به نقطه مطلوب و در مقابل میزان حوادث کارگری را در 
این بنگاه ها به حداقل برساند، چرا که بیشترین آسیب در حوزه کاری از آن 

بنگاه های خرد و کوچک بوده است.
یکــی از مهم ترین چالش هــای بــازار کار، تطبیق دادن نیــاز بازار با 
درخواست های شغلی است. یکی از کاربردی ترین راه ها برای متناسب سازی 
نیاز بازار کار، مهارت آموزی است؛ موضوعی که به نظر می رسد حلقه مفقوده 
این روزهای بازار کار اســت. موضوعی که دولت ســیزدهم توانسته به این 
مقوله جامه عمل بپوشــاند و مهارت آموزی در این دولت رشد ۵۱ درصدی 

داشته است.
افزایش اشــتغال ارزان قیمت و توسعه مشاغل خانگی از جمله اقدامات 
دولت در مدت فعالیت خود بوده است که مورد تأکید رهبر انقلاب نیز بود.

 
  اظهارات نماینده کارگری

در همین زمینه، فتح الله بیات، کارشناس مسائل کارگری که در این دیدار 
حضور داشت، گفت: رهنمودهای رهبری در حوزه امنیت شغلی، معیشت و 
بیمه های کارگری مورد انتظار جامعه کارگری بوده است. وی گفت: امیدوارم 
امسال راهبردی که رهبری تعیین کردند، عملیاتی شود. هر چند که در این 
دو سال و نیم اخیر به واقع قشر کارگر تا حدودی به مطالبات خود رسیده اند.

بیات افزود: با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری، در حال حاضر ۹۵ 
درصد از کارگران فاقد امنیت شغلی هستند و دولت امسال باید در این زمینه 
اقدامات اساسی انجام دهد. وی به فرمایشات دیگر مقام معظم رهبری اشاره 
کرد و گفت: دولت ها، سازمان تأمین اجتماعی را حیاط خلوت خود قرار داده 
بودند و در حال حاضر بیش از ۷۰۰ همت بر دولت فعلی بار مالی تحمیل 
کرده اند و اشاره مقام معظم رهبری به موضوع سیاست های کلی نظام تأمین 
اجتماعی که اجرایی نشده آن هم با وجود ابلاغ آن توسط رئیس جمهور به 
خاطر همین ناترازی در مصارف و منابع بوده اســت.به هر حال باید امسال 
بر اساس راهبردی که مقام معظم رهبری تبیین کردند، جامعه کارگری در 

حوزه تأمین امنیت شغلی و درآمدی احساس رضایت مندی داشته باشد.

 تبدیل قرارداد موقت کارگران به دائم بعد از ۵ سال کار
معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: طبق لایحه 
پیشنهادی وزارت کار برای اصلاح ماده ۷ قانون کار، قراردادهای موقت بعد از 
۵ سال کار مستمر باید به قرارداد دائم تبدیل شود. علی حسین  رعیتی فرد  
گفت: ماده ۷ قانون کار در سال ۶۹ به تصویب رسید و به استنباط آن خیلی 
از کارفرماها به ســمت قراردادهای موقت رفتند. پس از آسیب شناسی های 
لازم، در ۲ سال گذشته کمیته امنیت شغلی تشکیل شد که در این راستا 
لایحه ای را به دولت پیشــنهاد دادیم.  وی افزود: در لایحه ای که به دولت 
پیشــنهاد دادیم در این بند آمده که کارهایی که ارزش مستمر دارند، بعد 
از پنج سال باید قراردادشان به دائم تبدیل شود. معاون وزیرکار تأکید کرد: 
همچنین طبق فرمایشات مقام معظم رهبری، ما برای ایجاد توازن میان کارگر 
و کارفرما دست به کار شدیم و لایحه ای آماده  شده که به مجلس دوازدهم 
ارائه خواهد شد. رعیتی فرد تصریح کرد: نکته دیگر این است که اگر کارفرما 
قبل از اتمام قرارداد نیروی کار را اخراج کند، باید در مراجع حل اختلاف در 
ادارات کار مسأله را حل کند. در لایحه پیشنهادی اگر کارفرما بخواهد قبل 

از ۵ سال کارگر را اخراج کند.
، باید مراجع حل اختلاف ما موضوع را تأیید کنند تا کارگر اخراج شود.

  دولت در ۲ سال گذشته 
با احیای ۸ هزار و ۴۰۰ 

واحد راکد و نیمه فعال 
در حوزه های مختلف 
صنعتی، کشاورزی، 

خدماتی و معدنی، ۱۹۵ 
هزار شغل مستقیم و 

غیرمستقیم جدید 
ایجاد و ۲۵۰ همت از 
سرمایه های مردم را 

احیا کرده است.

ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره در انتظار مصوبه مجلس
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی، تصویب لایحه ساماندهی بازار 
زمین، مسکن و اجاره را راهکاری برای انجام معاملات شفاف در بازار مسکن برشمرد و 
گفت: این طرح مراحل پایانی تصویب خود را طی می کند که امیدواریم با تصویب، ابلاغ 

و اجرای آن بتوان بخشی از موانع موجود بر سر راه بازار مسکن را برداشت.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »ابوالفضل نوروزی« تازه ترین وضیعت لایحه 
ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها را تشریح کرد و افزود: طرح ساماندهی بازار 
زمین، مســکن و اجاره بها، طرح مجلس بود که توسط کمیسیون عمران مجلس و با 

همکاری وزارت راه و شهرسازی تدوین شده است.
وی بــا بیان اینکه این طرح چندین بار در مجلس تصویب و به شــورای نگهبان 
رفت و از آن شــورا برای انجام برخی اصلاحات دوباره به مجلس بازگشــت و به تازگی 
به شورای نگهبان ارسال شد، توضیح داد: طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره، 
طرحی است که در صورت تصویب و تبدیل شدن به قانون، بخشی از مشکلاتی را که 
هم اکنون در بازار اجاره، زمین و مسکن وجود دارد رفع خواهد کرد و به تسهیل گری 

در بخش اجاره می پردازد.

 تقویت بازار اجاره از طریق ارائه مشوق به موجران
نوروزی به تشریح بخشی از ویژگی هایی این لایحه پرداخت و افزود: این لایحه بر 
تقویت بازار اجاره از طریق ارائه مشوق به موجران، استفاده از ظرفیت شهرداری ها برای 
شناسایی خانه های خالی و هزینه این بخش از مالیات برای احیای بافت های فرسوده 
شهری و ساخت خانه های ارزان قیمت برای اشخاص بی بضاعت، الزام همه دستگاه های 
اجرایی برای ارائه رایگان اطلاعات مورد نیاز در سامانه ملی املاک و اسکان و پیش بینی 
ضمانت های اجرایی برای عدم درج اطلاعات در سامانه و خوداظهاری در سامانه ملی 

املاک و اسکان تاکید دارد.

تقویت سامانه ملی املاک و اسکان برای شناسایی خانه های خالی
به گفته مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی، تقویت سامانه ملی 
املاک و اسکان برای شناسایی خانه های خالی، تکمیل سامانه ملی املاک و اسکان و 
درج معاملات در سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور و ضمانت اجرایی برای 
ثبت قراردادها و ارائه راهکارهایی برای الزام آور شدن این راهکارها، از دیگر مواردی است 

که در این لایحه به آن توجه جدی شده است.
وی اظهار داشــت: بر اســاس بندهایی از این طرح، همه قراردادها اعم از اجاره و 
خریدوفروش باید در ســامانه ثبت شوند و با اخذ کد رهگیری امکان ارزیابی آنچه در 
بازار مسکن می گذرد وجود دارد.این مسوول افزود: با تصویب و ابلاغ طرح در استان هایی 
که نرخ تورم عمومی سالیانه بیش از ۳۰ درصد باشد، شورای عالی مسکن مکلف است 
تا نسبت به تعیین سقف حداکثر افزایش اجاره بها و قرض الحسنه به میزان ۵۰ تا ۱۰۰ 

درصد تورم عمومی سالیانه اقدام کند.

 حمایت از مستاجران از طریق پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی ادامه داد: حمایت از مستاجران 
از طریق پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن و افزایش آن در سال جدید با توجه به تورم 
و همچنین نظارت بر پرداخت تسهیلات توسط بانک های عامل، بخش دیگری از این 

طرح به شمار می رود.
نوروزی تسهیل در فرایند خرید و فروش و کاهش هزینه های مبادله در بازار مسکن 
را از دیگر ویژگی های این طرح عنوان کرد و گفت: سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
موظف اســت در مدت ۶ ماهپس از لازم الاجرا شدن این قانون، دسترسی های برخط 
برای استعلامات ثبتی و ثبت هر گونه سند رسمی را از طریق مرکز مبادله اطلاعات 
برای ســامانه املاک و اســکان و سامانه املاک و مستغلات وزارت راه و شهرسازی به 

صورت تمام الکترونیک و شبانه روزی فراهم کند.
وی افزود: اخذ عوارض از اراضی بلااستفاده و چگونگی هزینه کرد این عوارض بخش 
دیگری از موارد مورد تاکید در این طرح است. همچنین، برای کاهش التهابات مسکن 
و برای جلوگیری از معاملات ســفته بازی واحدهای در حال احداث تا قبل از تحویل 
واحد مســکونی و یا نصب کنتور و گواهی پایان کار ســاختمان، امکان نقل و انتقال 
واحدهای نهضت ملی مســکن به هر شــیوه ای وجود ندارد و ممنوع است و محاکم و 

ادارات پذیرفته شده نیست.

 رتبه بندی مشاوران املاک بر اساس میزان رضایتمندی مشتریان
نوروزی ادامه داد: رتبه بندی مشاوران املاک بر اساس میزان رضایتمندی مشتریانف 

بخش دیگری از این طرح است.
وی ابراز امیدواری کرد تا با تصویب این قانون و ابلاغ آن، بخشــی از موانع موجود 
در اجرای قانون جهش تولید مسکن و همچنین بازار مسکن و اجاره بها برطرف شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/02/08
شماره : 1624

واکاوی آمارهای وزارت راه و شهرسازی نشان می دهد بخش جاده ای بیشترین سهم 
را در ترانزیت کالا و جابه جایی مسافر و بار در سال ۱۴۰۲ به خود اختصاص داده است.

 حمل و نقل به معنای جامع آن شامل مدیریت، زیربنا و روبنا )ناوگان( از نیازهای 
اساسی جوامع امروزی است، به طوری که در هر کشور برای اعتلای توان اقتصادی، 
فرهنگی، امنیتی و سیاسی، داشـتن شبکه حمل و نقلی گسترده و قابل اطمینان از 

نیازهای اولیه محسوب می شود.
امروزه حمل و نقل یکی از اجزای مهم اقتصاد ملی محســوب می شود و به دلیل 
داشتن نقش زیربنایی تاثیر فراوانی بر فرآیند رشد اقتصادی کشور دارد. این بخش 
دربرگیرنده فعالیت هایی است که به شکلی گسترده در همه زمینه های تولید، توزیع و 
مصرف کالا و خدمات جریان داشته و در مجموعه فعالیت های اقتصادی نقش غیرقابل 
انکاری عهده دارد. بدون وجود شــبکه حمل و نقل، تاسیسات و تجهیزات جانبی و 

ناوگـان مطلـوب، تـصور رشد و توسعه عمومی کشور غیرممکن به نظر می رسد.
در موضوع ترانزیت کالا در سال ۱۴۰۲، سهم بخش جاده ای ۹۰ درصد و بخش 
ریلی فقط ۱۰ درصد بوده است. دلیل این مساله نیز جذاب تر و به صرفه تر بودن مسیر 
جاده به دلیل سوخت ارزان گازوئیل است. با این حال مبدا حمل کالای ترانزیت از 

طریق شبکه راه آهن به کشور طی سال گذشته متنوع شد.
ترانزیت انجام شده در بخش جاده ای در سال ۱۴۰۲ به میزان ۱۴.۳ میلیون تن 
بوده است که در مقایسه با سال پیش از آن )۹.۳ میلیون تن(، افزایش ۵۴ درصدی 
نشان می دهد.ترانزیت بار توسط بخش ریلی در سال ۱۴۰۲ به میزان یک میلیون و 
۵۷۰ هزار تن است که در مقایسه با سال پیش از آن )یک میلیون و ۴۳۳ هزار تن( 

۱۰ درصد افزایش داشته است.
از یک میلیون و ۵۷۰ هزار تن کالای ترانزیتی، یک میلیون و ۲۷۵ هزار تن کالای 

غیرنفتی و ۲۹۵ هزار تن کالای نفتی است.
ایران در تقاطع کریدورها قرار گرفته اســت و راه های دسترســی زیادی دارد که 
باید از این ظرفیت ها اســتفاده شود.ایران با ۱۳ کشور دارای مرزهای آبی و زمینی 
اســت، به طوری که ۲ هزار و ۵۰۰ کیلومتر مرزهای آبی و ۶ هزار و ۵۰۰ کیلومتر 
مرزهای زمینی دارد.در موضوع جابه جایی مسافر، در سالی که گذشت بخش جاده ای 
با ۷۴.۲ درصد بیشــترین سهم را داشــت و پس از آن بخش ریلی با ۱۶.۵ درصد و 
بخش هوایی با ۹.۳ درصد قرار گرفت.تعداد مسافر جابه جا شده )با صورت وضعیت( 
در سال ۱۴۰۲ به میزان ۱۴۹ میلیون نفر به ثبت رسید که در مقایسه با سال پیش 

از آن )۱۲۷ میلیون نفر( ۱۷ درصد افزایش داشته است.
در سال ۱۴۰۲ راه آهن با جابه جایی بیش از ۳۱ میلیون و ۷۸۴ هزار نفر، رکورد 

تاریخی جابه جایی مسافر را شکست.

سهم بخش های مختلف حمل و نقل در ترانزیت کالا و جابه جایی مسافر و بار
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حضور پررنگ تشکل ها در ایران اکسپو۲۰۲۴

ابوالفضل حمیدی   |     فعالان اقتصادی به دنبال کاهش هزینه   های تولید و افزایش کیفیت و رقابت   پذیری محصولات و خدمات خود 
هستند. اما با تداوم تحریم   ها و مشکلات جذب فناوری و سرمایه خارجی، از استانداردهای جهانی در تولید عقب افتاده   ایم.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

شــوک سیاســی جدید رخ ندهد، آل اســحاق با بیان این که شوک سیاسی جدید رخ ندهد، احتمال دارد دلار به دامنه ۵۰ هزار تومان برگردد، گفت: برخی با نشان دادن فضای ملتهب ناشی از بحران های 
سیاسی منطقه، نرخ ارز را بالا می برند و اقدام به فروش دلار می کنند و سپس با آرام شدن فضا اقدام به خرید ارز می کنند تا جیب های خود را پر کنند.

یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق با اشاره به این موضوع که نرخ ارز در کشور تحت تاثیر جریان های روانی است، گفت: در سایه جریان های روانی انتظارات تورمی شکل می   گیرد 
و این انتظارات نیز عاملی برای افزایش تقاضا و نرخ ارز است.

وی افزود: عده ای متخصصِ ایجاد جنگ روانی هســتند؛ بنابراین مخالفان دولت در حین رخداد تنش  های  سیاســی از ابزار جنگ روانی اســتفاده می کنند؛ البته برخی از ذی نفعان نیز از بالارفتن نرخ دلار 
سود می برند؛ در نتیجه شرایطی را ایجاد می کنند تا مسیر انتظارات مردم را تغییر دهند.رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق اظهار داشت: برخی با نشان دادن فضای ملتهب ناشی از بحران های سیاسی 

منطقه، نرخ ارز را بالا می برند و اقدام به فروش دلار می کنند و سپس با آرام شدن فضا اقدام به خرید ارز می کنند تا جیب های خود را پر کنند.
احتمال دارد دلار به دامنه 
۵۰ هزار تومان برگردد

 نخستین برات الکترونیکی تامین مالی 
زنجیره تامین توسط شبکه بانکی صادر شد

بانک مرکزی در ادامه برنامه های خود جهت 
توسعه ابزارهای تامین مالی زنجیره ای و با هدف 
تسهیل تامین مالی بنگاه های اقتصادی نسبت به 
طراحی و عملیاتی سازی »برات الکترونیکی تامین 
مالی زنجیره تامین« از طریق بانک های صادرات 

و تجارت اقدام کرد.
به گزارش از بانک مرکزی؛ به منظور گسترش 
تامین مالی زنجیره تولید و اجرایی سازی شیوه نامه 
اجرایی اســتفاده از بــرات الکترونیکی )که طی 
بخشنامه شماره ۲۸۳۹۶۲  /۰۰ مورخ ۲۹  /۰۹  /۱۴۰۰ 
به شــبکه بانکی کشور ابلاغ شده است( با تلاش 
های صورت گرفته و فراهم سازی الزامات سامانه 
ای و فناورانــه و با همــکاری بانک های صادرات 
ایران، تجارت و ملی ایران و همچنین وزارت امور 
اقتصادی و دارایی بهره برداری تجاری از این ابزار در 
تاریخ سوم اردیبهشت ماه سال جاری عملیاتی شد 
و اولین برات الکترونیکی توسط دو بانک صادرات 

ایران و تجارت صادر شد.
نخستین برات الکترونیکی تامین مالی زنجیره 
تامین توسط شبکه بانکی صادر شددر چارچوب 
این ابزار اشخاص حقیقی و حقوقی می توانند به 
منظور تامین سرمایه در گردش مورد نیاز فعالیت 
اقتصــادی خود اقدام نمایند. لازم به ذکر اســت 
برات الکترونیکی سندی غیر کاغذی است که با 
درخواست برات دهنده )براتکش( یعنی خریدار در 
وجه یا به حواله کرد دارنده برات یعنی فروشنده 
و بر اساس اعتبار خریدار صادر می شود. سررسید 
این ابزار یک تا دوازده ماهه است و بانک عامل به 
عنوان رکن براتگیر، بازپرداخت مبلغ در سررسید 

را تقبل می کند.
برخی از مزایای برات الکترونیکی عبارتند از:

- قابلیت انتقال در زنجیره های فعالیت های 
اقتصادی

- امکان صدور برات الکترونیکی تا سقف ۲۰۰ 
فروش سال گذشته بنگاه خریدار

- معاف از برنامه کنترل مقداری ترازنامه بانک 
مرکزی

- امکان تنزیل توسط شبکه بانکی در صورت 
گذشــته یک چهارم از عمر برات یا دو بار گردش 

در زنجیره
با توســعه استفاده از این ابزار برای کل شبکه 
بانکی ظرفیت مناســبی جهت تامین مالی بنگاه 
های اقتصادی در طول زنجیره های فعالیت آنها 
فراهم شــده است. لازم به ذکر است که بر اساس 
بخشنامه مورخ ۱۴۰۳/۱/۲۶ بانک مرکزی به شبکه 
بانکی امکان صدور ۸۰ هزار میلیارد تومان برات 
الکترونیکی توســط شبکه بانکی در سال ۱۴۰۳ 
پیش بینی شده است که می تواند در کنار سایر 
ابزارهای تامین مالی اعم از اوراق گام و تسهیلات 
نقش موثری در تحقق اهداف شعار سال ایفا کند. 

  ادامه روند کاهشی قیمت طلا و سکه
قیمت هر گرم طلا امروز - ششم اردیبهشت 
- در بــازار طلای تهران با ۱۶ هزار تومان کاهش 
قیمت به نرخ ســه میلیــون و ۵۳۰ هزار و ۹۰۰ 
تومان رسید و سکه طرح جدید نیز کاهش ۱۳۰ 

هزار تومانی را تجربه کرد.
 قیمت هر قطعه ســکه طرح جدید تا لحظه 
درج این خبر در معاملات امروز )پنجشنبه ششم 
اردیبهشت ۱۴۰۳( در بازار طلای تهران نسبت به 
قیمت پایانی روز گذشــته افت ۱۳۰ هزار تومانی 
داشت و به ۴۲ میلیون و ۱۵۰ هزار تومان رسید.

سکه بهار آزادی طرح قدیم نیز با کاهش ۱۳۰ 
هزار تومانی نســبت به قیمت پایانی دیروز، ۳۹ 

میلیون و ۲۰۰ هزار تومان معامله شد.
امروز نیم ســکه با کاهش ۱۸۰ هزار تومانی 
نسبت به روز گذشته، ۲۴ میلیون و۸۰۰ هزار تومان 
و ربع سکه با افت ۱۴۰ هزار تومانی ۱۴ میلیون و 

۹۰۰ هزار تومان به فروش رسید.
قیمت سکه گرمی به نرخ ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار 
تومان دادوستد شد که نسبت به روز گذشته ۸۳ 

هزار تومان کاهش را ثبت کرد.
هر گرم طــلای ۱۸ عیار امروز در بازار طلای 
تهران ســه میلیون و ۵۳۰ هــزار و ۹۰۰ تومان 
فروخته شد که نسبت به قیمت پایانی دیروز ۱۶ 

هزار تومان کاهش را تجربه کرد.
بهای هر اونس طلا در بازارهای جهانی امروز 

به ۲ هزار و ۳۲۲ دلار رسید.

اکسپو ۲۰۲۴، این فرصت 
را در اختیار فعالان 

بازار قرار خواهد داد 
تا ضمن معرفی خود، 
اطلاعات بیشتری در 

خصوص دستاوردها و 
توانمندی   های موجود در 

سایر بخش   ها کسب کنند. 
ظرفیت دیگر این رویداد، 

کمک به افزایش جذب 
سرمایه گذاری خارجی 

است که در سال های اخیر 
در سایه سنگین تحریم   ها 

با محدودیت های جدی 
در آن مواجه شده   ایم و از 

تمام ابزارها برای ایجاد 
گشایش در آن استفاده 

می   کنیم.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1403/02/08
شماره : 1624

فعـــالان اقتــصادی معتقدند ایران اکسپو ۲۰۲۴ و رویدادهای مشابه می تواند ما را نسبت به مناسبات اقتصادی با سایر کشورها 
علاقه مند معرفی کنند. علی چاغروند، معاون کمیسیون   ها، مجامع و شوراهای اتاق ایران در گفت وگویی، ایران اکسپو ۲۰۲۴ را از 

حیث تنوع و تعدد مشارکت   کنندگان، فرصت بی   نظیری برای معرفی توانمندی   های صادراتی کشور می داند.
به گفته او اگر خارج از فرصت این نمایشگاه قرار بود با همه این افراد دیدار کرد باید چند هفته زمان به آن اختصاص داده می   شد. 
معاون اتاق بازرگانی بر استفاده از دانش و توانمندی تشکل های اقتصادی در این رویداد تاکید می کند و معتقد است اگر این کار را 
به درستی و همراه با استراتژی   های مشخصی انجام دهند، می توانند به قراردادهای مشترک کاری برسند یا با تبادل ایده با سایر 
صنعتگران و فعالان اقتصادی، به توسعه استانداردهای فناوری و ارتقای قابلیت   های نوآوری در بخش   های مختلف دست پیدا کنند.

   ایران اکسپو۲۰۲۴ طی روزهای آینده آغاز به کار می کند، فرصت    ها و پتانسیل   های این نمایشگاه را برای تولید 
و تجارت کشور چگونه ارزیابی می   کنید؟

در این رویداد از بخش   ها، تشکل ها، اتاق   های مختلف و به طور کلی طیف وسیعی از فعالان بازار دعوت به عمل آمده است که 
هم   افزایی ایجاد شده و شبکه ارتباطی عظیم شکل   گرفته پیرامون آن، یا نشست   های جانبی رویداد، فرصت کم   نظیری را در اختیار 
فعالان اقتصادی قرار خواهد داد. در دنیای تجارت، فعالیت   های توزیع و بازاریابی کم   اهمیت   تر از تولید نیستند. یکی از رسالت   های 
ما در این رویداد، کمک به هم   رسانی ایده   ها، ظرفیت   ها و توانمندی   ها و در نهایت، کمک به یافتن شرکای تجاری بالقوه است. از 

طرفی، یکی از ضعف   های اساسی ما کمبود اطلاعات و داده است.
اکسپو ۲۰۲۴، این فرصت را در اختیار فعالان بازار قرار خواهد داد تا ضمن معرفی خود، اطلاعات بیشتری در خصوص دستاوردها 
و توانمندی   های موجود در ســایر بخش   ها کسب کنند. ظرفیت دیگر این رویداد، کمک به افزایش جذب سرمایه گذاری خارجی 
است که در سال های اخیر در سایه سنگین تحریم   ها با محدودیت های جدی در آن مواجه شده   ایم و از تمام ابزارها برای ایجاد 
گشایش در آن استفاده می   کنیم. ایجاد بستر گفت   وگوی هدفمند، شاید اصلی   ترین ظرفیت این رویداد باشد که با توجه به تعداد 

مشارکت کنندگان، تنوع حوزه   های کاری و تخصصی آنها ظرفیت کوچکی نیست.

  بخش خصوصی، تشــکل ها و فعالان اقتصادی چگونه می توانند حضور موثرتری در این رویداد داشته باشند و  
از فرصت این نمایشگاه برای توسعه تجارت و صادرات بهره ببرند؟

ما حتما نیاز داریم در این رویداد، از دانش و توانمندی تشــکل های اقتصادی استفاده کنیم. با برنامه   ریزی   های صورت   گرفته، 
تشــکل ها حضور پررنگی در این رویداد دارند. این ارتباط، یک ارتباط دو ســویه است. از طرفی، دانش فنی و تخصص موجود در 
تشــکل ها، موجب افزایش جذب مخاطبان این نمایشگاه خواهد شــد و از طرف دیگر، فرصت کم   نظیری برای خود تشکل ها به 
منظور یافتن شرکای تجاری داخلی و خارجی مهیا خواهد کرد. در واقع، این رویداد یک پلتفرم قوی برای معرفی، ظهور و بروز 
ایده   ها و ظرفیت   هاست. تشکل ها باید منسجم، همراه با هدف و برنامه   ریزی اقدام به معرفی ظرفیت   های خود کنند. اگر این کار 
را به درســتی و همراه با اســتراتژی   های مشخصی انجام دهند، می توانند به قراردادهای مشترک کاری برسند یا با تبادل ایده با 
ســایر صنعتگران و فعالان اقتصادی، به توســعه استانداردهای فناوری و ارتقای قابلیت   های نوآوری در بخش   های مختلف دست 
پیدا کنند. حضور منسجم تشکل ها در این رویداد اقتصادی مهم، به نوبه خود می تواند مروج فرهنگ تشکل   گرایی در کشور باشد.

   اساســا برندینگ کشور در اکسپوهای بین المللی از جمله اکسپو ۲۰۲۴ از چه مسیر و با چه رویکردهایی باید 
تقویت شود؟

وقتی از برندینگ یک کشور صحبت می   کنیم نه تنها از تولید، بلکه از تولید صادرات   گرا، باکیفیت و رقابت   پذیر صحبت می کنیم. 

عمدتا کشــورها به منظور معرفی ظرفیت   های تولیدی و نوآورانه خود در اکســپوهای بین المللی 
شــرکت می کنند. در حال حاضر، بنگاه   ها و واحدهای تولیدی کشور با چالش   های عدیده ارزی، 

بانکی، مالیاتی و... مواجه هستند.
 هرچقدر تولید در سیکل پیچیده   تری از تنگناها و مشکلات گرفتار می شود، اساسا تمرکز بر 
افزایش کیفیت، رقابت   پذیری، خلق ارزش افزوده و برندسازی کمتر می شود و در نهایت، برندسازی 

کشور در عرصه اقتصاد و تجارت با مشکل مواجه می شود.
امروز در دنیا شاهد هستیم که برخی کشورها با برند محصولات فناورانه مطرح هستند، برخی 

با تولیدات صنعتی، برخی با ماشین   آلات. 
نفت و خام   فروشــی نمی تواند و نباید برند ما باشــد. اگر می   خواهیم متناســب با مزیت   های 
نســبی خود در دنیا برندســازی کنیم، باید ابتدا از مســیر شناســایی مزیت   هــا و اولویت   های 
صنعتــی کشــور پیش برویم. مگر می توانیم اســتراتژی مشــخصی در زمینه توســعه صنعتی 
نداشــته باشیم و به دنبال برندســازی در حوزه تولیدات صنعتی در منطقه یا در دنیا باشیم؟ در 
حوزه   های دیگر نیز مثل محصولات کشــاورزی یا فرش هم وضعیت به همین   ترتیب است. امروز 
 رقابت ما با قدرت   های اقتصادی منطقه مثل ترکیه و عربســتان جدی   تر از قبل شــده اســت و 
فاصله ما با بسیاری از کشورها تعمیق یافته   تر شده است. حتی کشورهای نه چندان پیشرو به لحاظ 
اقتصادی در منطقه بازارهای ما را تصرف کرده   اند و گوی ســبقت را از برندهای ایرانی ربوده   اند. 
اکســپو ۲۰۲۴ و رویدادهای مشــابه می توانند ما را نسبت به مناسبات اقتصادی با سایر کشورها 

علاقه مند معرفی کنند.
اهمیت این موضوع نباید نادیده گرفته شــود که اگر در عرصه سیاست همه کشورها هم   زبان 

نیستند، در عرصه تجارت ما با همه دنیا هم   زبانیم. 
فعالان اقتصادی در همه جای دنیا به دنبال کاهش هزینه   های تولید و تجارت و افزایش کیفیت 
و رقابت   پذیری محصولات و خدمات خود هستند. اما با تداوم تحریم   ها، ادامه محدودیت روابط بانکی 
بین المللی، سیاســت   های غیرکارشناسانه اقتصادی در داخل و مشکلات جذب فناوری و سرمایه 
خارجی، تا حدی از اســتانداردهای جهانی در تولید و تجارت عقب افتاده   ایم و این زبان مشترک 

را با دنیا قدری از دست داده   ایم.
 برای بازسازی تصویر و برند کشور، بیش از آنکه داعیه خودکفایی را در تمام زمینه   ها داشته 
باشــیم لازم است به تعامل و گفت وگوی ســازنده اقتصادی با سایر کشورها بنشینیم و سعی در 
دوری از ورود به منازعات پرهزینه سیاسی در منطقه داشته باشیم. در یک کلام، تمرکز سیاست 
داخلــی خود را بر حمایت از تولیدات صادرات   گرا و تمرکز سیاســت خارجی خود را بر تعامل و 

برون   گرایی بنا کنیم.
قرار گرفتن کلمه دیپلماســی در کنار کلمه   هایی مثل اقتصاد و تجارت به تنهایی گویای این 
واقعیت اســت که امروز اهرم   های قدرت نرم دیپلماسی و سیاست چقدر در دنیای سخت تجارت 

و اقتصاد نفوذ کرده   اند.
 کشورهایی در دنیا موفق هستند که از سیاست برای منافع اقتصادی خود بهره گرفته و توانسته   اند 
بین دو مؤلفه اقتصاد و سیاست یک توازن و تعادل موفقیت   آمیز برقرار کنند. کمتر کشورهایی در 
دنیــا از این حزم بی   بهره   اند که قراردادهای عظیم همکاری   های اقتصادی را به جنگ   های میدان 
سیاســت ببازند. در این خصوص، لازم است ما از تجارب کشورهای موفق که در طول چند دهه 
تمرکز بر اولویت   های اقتصادی و بازی برد-برد با سایر کشورها توانسته   اند به شکوفایی اقتصادی 

برسند، آموخته   های لازم را کسب کنیم.
هر اقدامی پیامدهای خاص خود را دارد و کشورهایی که از دیپلماسی اقتصادی مناسب برخوردار 
هستند پیش از مواجهه با پیامدهای تصمیمات سیاسی در میدان کسب و کار و تجارت، بر مبنای 
اصلی   ترین منافع اقتصادی خود مواضع سیاسی   شان را تعیین می کنند. اگر ما هم در مسیر  توسعه 
صادرات غیرنفتی قدم برداریم می توانیم در زمین بازی برابر با شرکا به رقابت بپردازیم، ناچار نخواهیم 
بود صادرات نفت خود را با تخفیف   های آن   چنانی به چند کشور مشخص محدود کنیم، خواهیم 
توانســت درآمدهای ارزی خود را افزایش دهیم و ماشــین   آلات و فناوری   های موردنیاز صنایع را 
وارد کنیم. سرمایه گذاری خارجی جذب کنیم، مقیاس تولید داخل را افزایش دهیم، اشتغال زایی 

کنیم و سرمایه   ها را به سمت چرخ   های تولید هدایت کنیم.

  روســای اتاق بازرگانی بیش از ۲۰ کشور دنیا و حدودا ۲۵ وزیر صنعت، تجارت و 
بازرگانی در این نمایشگاه حضور دارند، چه فرصت   های تعاملی برای اتاق بازرگانی در 

این زمینه برای تنوع   بخشی به بازارهای صادراتی فراهم است؟
این نمایشــگاه از حیث تنوع و تعدد مشــارکت   کنندگان، فرصت بی   نظیــری را برای معرفی 
توانمندی   های صادراتی کشور فراهم می   آورد که اگر خارج از فرصت این نمایشگاه قرار بود با همه 
این افراد دیدار کرد باید چند هفته زمان به آن اختصاص داده می   شد. اما در مدت کوتاه برگزاری 
این نمایشــگاه سعی شده است طیف متنوعی از کسب و کارها و توانمندی   های صادراتی آنها در 
تمام زمینه   ها گرد هم آورده شود. مسلما ایجاد چنین موقعیت   هایی برای اقتصاد ما که صادراتمان 
عمدتا مبتنی بر خام   فروشــی و محصولات با ارزش افزوده پایین اســت در صورتی   که هدفمند و 
همراه با برنامه   های مشخص برای یافتن شرکای تجاری بالقوه باشد خالی از فایده نخواهد بود. از 
طرفی، در اقتصاد بسته ما که محصور در حصار تحریم  هاست، این فرصت می تواند به تخفیف آثار 

انزوای اقتصادی ناشی از تحریم تاحدی کمک کند.
 فعالان اقتصادی ما نیاز دارند با دنیا در تعامل باشند، ما باید بتوانیم در همین شرایط پیچیده 
فعلی اقتصاد کشور، با معرفی توانمندی   های صنعتگران داخلی به گسترش بازارهای خود کمک 
کنیم. ایران به لحاظ موقعیت جغرافیایی و بازار بزرگ خود دارای مزیت   هایی است که تاکنون به 
دلیل تحریم   ها در آزادسازی این ظرفیت   های بالقوه توفیق چندانی نداشته است. امیدواریم برگزاری 
رویدادهایی از این دســت، بتواند بخشی از توانمندی   های فعالان و تلاشگران بخش خصوصی را 
به گوش شــرکای تجاری آنها در سایر نقاط برساند و ما را به بازیگران جدی   تری در زنجیره   های 

ارزش تولید و تجارت منطقه و جهان تبدیل کند.

رشد نقدینگی تحت کنترل بانک مرکزی است
 بانک مرکزی در واکنش به ادعای یک روزنامه مبنی بر موقتی بودن کنترل رشد 

نقدینگی، از اشراف سیاستگذار پولی در مدیریت این شاخص موثر بر تورم خبر داد.
پیرو انتشار مطلبی با عنوان »مدیریت لرزان نقدینگی؟!« در تاریخ ۰۴/۰۲/۱۴۰۳ 
روزنامه کار و کارگر و طرح ابهاماتی در زمینه کنترل نقدینگی، بانک مرکزی توضیحاتی 
به شرح زیر ارائه کرد:بر خلاف ادعای مطرح شده در روزنامه کار و کارگر، بررسی روند 
رشــد نقدینگی در دو ســال گذشته حاکی از مدیریت باثبات نقدینگی و حرکت این 
متغیر کاملا مبتنی بر مسیر برنامه ریزی شده توسط بانک مرکزی بوده است. رجوع به 
ارقام رشد نقدینگی طی سالهای ۱۳۹۸ الی ۱۴۰۰ و مقایسه آن با ارقام رشد نقدینگی 
طی سالهای ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ می تواند معیار مناسبی برای قضاوت در خصوص مدیریت 

نقدینگی در فضایی نسبتا مشابه از لحاظ تحریم های اقتصادی باشد.
بدون تردید، روند صعودی رشد نقدینگی و ثبت ارقام بی سابقه این متغیر در پایان 

ســال ۱۳۹۹ و نیمه اول ســال ۱۴۰۰ مســئله ای بس نگران کننده بود که تداوم آن 
می توانست اقتصاد کشور را با معضلات و مخاطرات گوناگونی مواجه سازد و ضمن افزایش 
نااطمینانی ها در تصمیمات خرد فعالان اقتصادی کشور، آثار مخربی بر متغیرهای کلان 
اقتصای بوجود آورد.حال که حدود دو ســال از آن مقطع نگران کننده گذشته است، 
متغیرهای پولی کشور در وضعیت نسبتاً پایداری قرار گرفته اند و آمارها حاکی از تحقق 
اهداف بانک مرکزی در کنترل رشد نقدینگی و قرار گرفتن در محدوده های تعیین شده 
است. مرور مسیر طی شده نشان دهنده آن است که نرخ رشد دوازده ماهه نقدینگی از 
۴۲.۸ درصد در پایان مهرماه ۱۴۰۰ طی یک روند نزولی به ۳۱.۱ درصد در پایان سال 

۱۴۰۱ و متعاقبا به ۲۴.۳ درصد در پایان سال ۱۴۰۲ رسیده است.
ارقام فوق به خوبی بیانگر توفیق بانک مرکزی در اجرای سیاست کنترل مقداری 
ترازنامه بانکها و دستیابی به اهداف کنترل رشد کل های پولی و مدیریت رشد نقدینگی 

در محدوده هدف تعیین شده برای سال ۱۴۰۱ )۳۰ درصد( و سال ۱۴۰۲ )۲۵ درصد( 
می باشد. ضمن آنکه در سال ۱۴۰۳ نیز همچنان هدف کنترل رشد نقدینگی از طریق 
استفاده از مجموعه ابزارهای سیاست پولی از جمله کنترل رشد ترازنامه بانک ها با قدرت 
بیشتری پیگیری خواهد شد و بر این اساس هدف رشد نقدینگی ۲۳ درصد با دامنه 
نوسان مثبت و منفی ۲ درصد در راستای دستیابی به هدف مهار تورم تا نقطه مطلوب 
و نیز کمک به رشد اقتصادی تعیین شده است.لازم به ذکر است که در دوره اخیر، بانک 
مرکزی توجه ویژه ای به کنترل خلق پول بانکها داشته و دستاورد مهم بدست آمده در 
زمینه کاهش رشد نقدینگی به طور مشخص از طریق تنظیم و اعمال جدی سیاست 
کنترل مقداری ترازنامه بانکها حاصل شــده است. در این چارچوب، بانک مرکزی در 
راستای کنترل رشد خلق پول بانکها و موسسات اعتباری، در سال ۱۴۰۱ ضوابط ناظر 

بر کنترل مقداری ترازنامه بانکها را تکمیل و اصلاح نمود.
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کشاورزی 

تعامل شهرداری و میراث 
در راستای توسعه پایدار 

گردشگری

رئیس کمیسیون گردشگری شورای اسلامی شهر یزد گفت: همدلی و هم افزایی سازنده اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی استان و کمیسیون گردشگری شورای شهر و شهرداری 
یزد در توسعه پایدار گردشگری شهر میراث جهانی یزد، افزایش میابد.

بی بی فاطمه حقیرالسادات رئیس کمیسیون گردشگری شورای اسلامی شهر یزد افزود : در این جلسه از کمیسیون که مدیرکل اداره میراث فرهنگی حضور داشت خواهان برگزاری شب های فرهنگی 
یزد در موزه تهران شد.به گفته وی: در حوزه خواهر خوانده ها نیز اداره کل میراث فرهنگی برای همکاری با هدف بهبود ارتباط خواهرخوانده ها، اعلام آمادگی کرد.

حقیرالسادات ادامه داد: یزد به عنوان یکی از مقاصد اصلی کشور و تنها شهر میراث جهانی ایران، اهمیت بسیاری دارد و باید به ظرفیت گردشگری داخلی آن نیز توسط ارگان های مربوطه توجه شود.
رئیس کمیسیون گردشگری شورای اسلامی شهر یزد مطرح کرد: همچنین در این جلسه همکاری میراث فرهنگی و شهرداری درخصوص ساماندهی فاضلاب بافت تاریخی نیز مطرح شد تا با این 

اقدام بافت تاریخی از خطر های احتمالی حفظ گردد.

میز تخصصی شامل 
یک ساختار، دفتر یا 

اداره تخصصی مربوط به 
این محصول کشاورزی 

در وزارتخانه جهاد 
کشاورزی نداریم که 

باید ایجاد شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/02/08
شماره : 1624

گلستان میزبان تیم ملی والیبال نیروهای مسلح کشور

افزایش ۹۰۰۰ نفری اشتغال در استان همدان

در جلسه ای با حضور معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار، فرمانده انتظامی 
استان، مدیر کل ورزش و جوانان استان و شهردار گرگان، هماهنگی و تدابیر لازم در 
خصوص برگزاری اردوی تیم ملی والیبال نیروهای مسلح کشور در گلستان انجام شد.

سردار دادگر فرمانده انتظامی استان و رئیس والیبال نیروهای مسلح کشور در این 
جلسه با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری بر اقتدار نیروهای مسلح ایران اسلامی 

در حوزه های گوناگون در سطح جهان اظهار داشت:
ایران در ســال جاری میزبان مســابقات ورزشی نیروهای مسلح جهان خواهد بود 
که به یاری خدا تلاش خواهیم کرد حضور پر قدرت در این مسابقات داشته باشیم و 

بهترین نتایج را رقم بزنیم.
با توجه به این که گلستان به عنوان یکی از قطب های والیبال کشور شناخته می شود 
و تیم والیبال پاس گرگان تنها نماینده نیروهای مســلح در لیگ برتر است، گلستان 

به عنوان محل برگزاری اردوی تیم ملی والیبال نیروهای مسلح انتخاب شده است.
قطعا والیبال یکی از امیدهای ایران برای کسب مدال در این رقابت ها است و گلستان 
نیز نقش پر رنگی در تیم ملی والیبال دارد، امیدواریم با اردوی تیم ملی در گلستان، 

این تیم با آمادگی کامل و بهترین شرایط در مسابقات حاضر و افتخار آفرینی نماید.
سیدعلی مهاجر معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار نیز در این جلسه ضمن 
تشــکر و قدردانی از نیروهای مسلح به ویژه انتظامی استان که همواره موجب امنیت، 

سربلندی اقتدار و افتخار ایران اسلامی بوده اند اظهار داشت:
علی رقم وجود مشغله و دغدغه های بسیاری که انتظامی استان در موضوعات مختلف 
دارد، قبول میزبانی از تیم ملی و اهتمام در افتخار آفرینی برای کشور در حوزه ورزش، 

بسیار ارزشمند و قابل تقدیر است.
انتظامی گلستان و هم چنین تیم های ورزشی از جمله والیبال استان که از نامداران 
کشور است، از افتخارات استان هستند و ما با کمال میل و با تمام توان در کنار فراجا 
خواهیم بود.با همدلی اتحاد و تعامل جاری در استان امیدواریم بهترین اتفاق برای تیم 
ملی والیبال نیروهای مسلح در استان رقم خورده و به بالاترین سطح آمادگی برسد و 

موجب افتخار ایران اسلامی شود.

همدان مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان از افزایش ۹۰۰۰ نفری 
اشتغال در این استان خبر داد. 

 به گزارش روزنامه آوای اقتصاد، یوســف شعبانی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
تعهد اشــتغال امسال ۱۷ هزار و ۶۶۹ درنظر گرفته شده این درحالیست که در سال 

گذشته تعهد استان ۲۰ هزار شغل بود.
وی با اشــاره به اینکه ۲۷۲ هزار و ۹۱۳ نفر بیمه شده اجباری در استان داریم که 
در واحدهای تولیدی مشغول به کار هستند، تصریح کرد: اگر در سال ۱۴۰۳ همانند 
سال گذشته رشد ۹۰۰۰ نفری بیمه شدگان اجباری را داشته باشیم، در کیفی سازی 

اشتغال توانستیم گام برداریم.
شــعبانی با بیان اینکه ۸۰۹ هزار و ۳۴۴ نفر در استان همدان تحت پوشش بیمه 
تأمین اجتماعی قرار دارند، خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۱۸۰۰ نفر مقرری بگیر بیمه 

بیکاری در استان همدان وجود دارد.
وی با اشــاره به وجود ۲۴ هزار و ۲۱۴ واحد مشمول قانون کار در بخش خدمات، 
کشــاورزی و صنعت در استان همدان یادآور شد: ۱۴۴ هزار و ۱۴۳ نفر معادل ۲۶.۵ 
درصد در بخش کشاورزی، ۱۶۱ هزار و ۵۵۰ نفر معادل ۲۹.۷ درصد در بخش صنعت 
و ۲۳۸ هــزار و ۲۴۴ نفــر معادل ۴۳.۱۸ درصد نیروی کار اســتان در بخش خدمات 

مشغول به کار هستند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان همدان با بیان اینکه به طور متوسط 
۶۰۰۰ دادخواست توســط هیأت های تشخیص و حل اختلاف رسیدگی می شود، بر 
کاهش زمان رسیدگی در هیأت های تشخیص تأکید و اضافه کرد: در حال حاضر زمان 
رسیدگی به پرونده ها در هیأت های تشخیص و حل اختلاف به ۲۳ روز رسیده است.

 ۲۵۰ تشکل کارگری و کارفرمایی درهمدان فعالیت می کنند
وی با اشــاره به اینکه در حال حاضر ۲۵۰ تشکل صنفی کارگری و کارفرمایی در 
واحدهای استان مشــغول فعالیت هستند، اظهار کرد: یکی از اقدامات صورت گرفته 
طی سال گذشته تمرکززدایی از مرکز استان بوده به طوری که در شهرستان های رزن، 
درگزین و فامنین برای رسیدگی به دعاوی باید به مرکز می آمدند که در راستای ارتقاء 

خدمات دیگر نیازی به حضور در مرکز نیست.
شــعبانی با بیان اینکه با آموزش روابط کار تلاش کردیم از اختلافات موجود بین 
دو قشــر کارگری و کارفرمایی جلوگیری کنیم، خاطرنشان کرد: در بخش تعاون در 
حــال حاضر بیــش از ۱۳۰۰ تعاونی در بخش های تولید، توزیــع و خدمات در حال 

فعالیت هستند.
وی بیان کرد: در ســال ۱۴۰۲ هدف گذاری شــده بود کانون های کســب وکار و 
خوشــه های صنعتی را با تشکیل تعاونی های تأمین نیاز توسعه دهیم که خوشبختانه 
توانســتیم در مردمی سازی فعالیت های اقتصادی گام برداریم و امسال هم به کارهای 

سال گذشته در مردمی سازی ادامه خواهیم داشت.

 ۲ تعاونی برتر ملی از استان همدان 
شعبانی با بیان اینکه سال گذشته ۱۱ تعاونی استان به مرحله ملی راه یافته که دو 
تعاونی به عنوان تعاونی برتر ملی شناخته شدند، از پرداخت تسهیلات به بخش تعاون 
توسط یکی از بانک  ها در استان خبر داد و گفت: باید ۲۵ درصد از سهم تسهیلات استان 
به بخش تعاون اختصاص یابد که این موضوع تا پایان امسال هم ادامه خواهد داشت.

وی با تأکید بر اینکه تلاش داریم ســند توســعه بخش تعاون در استان را به اجرا 
بگذاریم  که در حال تهیه برش های استانی و شهرستانی هستیم، یادآور شد: هدف گذاری 
شده در برنامه هفتم توسعه کشور بخش تعاون به ازای هر سال دو درصد رشد کند که 
سازوکاری درنظر گرفته شده که هر ساله دو درصد از بخش تعاون استان توسعه یابد.

این مقام مســئول با بیان اینکه از پرداخت ۱۱۴ میلیارد تومان تسهیلات مشاغل 
خُرد و خانگی خبر داد و مطرح کرد: در حوزه اشتغال و کارآفرینی تسهیلات مشاغل 
خانگی و خُرد با نرخ چهار درصد بانکی پرداخت می شــود که در ســال گذشته ۱۶۲ 
میلیارد تومان تسهیلات به استان اختصاص یافت که ۱۱۴ میلیارد تومان از این اعتبار 

به ۱۴۰۰ طرح پرداخت شده است.

 ۴۸۴ هزار و ۹۷ خانوار از طرح کالابرگ الکترونیکی استفاده کردند
شعبانی با اشاره به اجرای طرح کالا برگ الکترونیکی تأکید کرد: استان همدان در 
اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی عملکرد خوبی داشته است و در حال حاضر بیش از 

۴۰۰۰ فروشگاه در حال ارائه خدمات کالا برگ الکترونیکی هستند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان خاطرنشان کرد: ۴۰۹۲ فروشگاه 
صنفی و ۱۷۲ فروشگاه زنجیره ای در سطح استان همدان در طرح کالابرگ الکترونیکی 
فعال هستند و تاکنون۴۸۴ هزار و ۹۷ خانوار از طرح کالابرگ الکترونیکی استفاده کردند.

وی بــا بیــان اینکه جامعه هدف این طرح در اســتان همدان یک میلیون و ۳۹۳ 
هزار و ۲۸۴ نفر معادل ۴۸۷ هزار و ۹۳ خانوار اســت، اظهار کرد: در اجرای این طرح 
مشکلاتی در استان وجود داشت که در حال تلاش برای کاهش آسیب زیرساخت های 

این طرح هستیم.
شعبانی با اشاره به دیگر اقدامات حمایتی دولت از اقشار آسیب پذیر، افزود: دولت 
در راســتای اقدامات حمایتی از اقشار آسیب پذیر طرح حمایت از خانواده و معیشت 
اقشار آسیب پذیر برای رفع سوءتغذیه کودکان ۵ تا ۵۹ ماهه را در دستور کار دارد که 
براساس این طرح ماهانه ۶۰۰ هزار تومان به حساب سرپرستان این خانوار واریز می شود.

وی با اشاره به طرح »یسنا« نیز گفت: طرح حمایت از مادران باردار و دارای کودک 
زیر دوســال)طرح یسنا( در ابتدا در هشت استان به صورت پایلوت اجرا شد که ۴۰۰ 
هزار تومان به دهک اول واریز شد که بعد از موفقیت آمیز بودن مرحله اول، این طرح 
شامل سه دهک اول و در همه استان ها اجرایی شد و مبلغ ۶۰۰ هزار تومان به حساب 

سرپرستان خانوار واریز می شود.

 افزایش ۴۰ هزار مترمربعی به فضاهای ورزشی کارگران 
این مقام مسئول با تأکید بر توسعه فضاهای ورزشی کارگران در استان همدان گفت: 
در بخش تربیت بدنی و ورزش کارگری، در ســال گذشته ۴۰ هزار مترمربع زمین به 
سرانه ورزشی کارگری استان اضافه شده است و در حال حاضر در شهرستان همدان 
دو مجموعه ورزشی، شهرستان ملایر دو مجموعه، قروه درجزین یک مجموعه و اسدآباد 

یک مجموعه ورزشی فعال ویژه کارگران وجود دارد.
وی با بیان اینکه به دنبال افزایش ســرانه فضای ورزشی کارگری هستیم، تصریح 
کرد: برای نخستین بار ۵.۵ میلیارد تومان از منابع استانی و ۱۹ میلیارد تومان از منابع 
سفر ریاست جمهوری برای توسعه فضای ورزشی استان هزینه شده است. سال گذشته 
۱۶ عنوان برتر کشوری کسب کردیم و در پنج بخش روابط کار فرهنگی، اجتماعی و 

در اجرای طرح های تحولی رتبه نخست را کسب کردیم.

 کاهش ۲۴ درصدی حوادث ناشی از کار در همدان
این مقام مسئول از کاهش ۲۴ درصدی حوادث ناشی از کار در سال گذشته خبر 
داد و گفت: سال گذشته بیش از ۳۰۰ حادثه کارگری در استان رخ داده که ۲۵ نفر در 
اثر حوادث کار فوت کردند. بیشتر حوادث کارگری در بخش های عمرانی، کشاورزی و 
صنعتی است.وی با اشاره به فرارسیدن هفته تجلیل از مقام کارگر، ضمن گرامیداشت 
مقام کارگران تصریح کرد: از پنجم اردیبهشــت ماه طبق سنوات گذشته هفته تجلیل 
از مقام کارگر آغاز خواهد شــد که در اســتان همدان ۲۸۰ برنامه در این هفته برای 

کارگران برگزار خواهد شد.
شعبانی با اشاره به برگزاری دومین یادواره ۴۷۰ شهید استان را در یکی از شرکت ها 
در هفته کار و کارگر، حضور کارگران در نمازهای جمعه، دیدار با نماینده ولی فقیه در 
استان همدان، دیدار کارگران با رهبر معظم انقلاب، غبارروبی مزار شهدا، حضور کارگران 
در بیمارستان آتیه همدان و بیمارستان مرحوم غرضی ملایر و برپایی نشست کارگران 

و تشکلات کارگری را از دیگر برنامه های هفته کار و کارگر عنوان کرد.

 جای خالی زنجیره ارزش در صنایع
 بالاوپایین دستی پسته

کریم حسن پور- معاون امور هماهنگی اقتصادی استاندار کرمان تاکید کرد: ضرورت دارد جای خالی زنجیره ارزش در صنایع بالادستی و پایین دستی پسته 
کشور پر و این زنجیره تشکل شود.

  رئیس ســازمان حمل و نقل مســافر 
شهرداری کرمانشاه خبر داد؛

راه اندازی خطوط اتوبوســرانی شمال به 
جنوب و شرق به غرب در کرمانشاه

کرمانشــاه- رئیس سازمان حمل و نقل مسافر 
شهرداری کرمانشاه از راه اندازی خطوط اتوبوسرانی 
شــمال به جنوب و شــرق به غرب در کرمانشاه 
خبر داد.رضا دوســتی اظهار کرد: در راستای رفاه 
حال شهروندان کرمانشــاهی خطوط اتوبوسرانی 
کریدور شــمال به جنوب )طاق بستان-فردوسی( 
و شرق به غرب )کیهانشهر-دولت آباد( راه اندازی 
شــد. وی افزود: اتوبوس ها در ۱۵ مسیر که بیش 
از ۳۰ شهرک اســت تقویت شده که می توان به 
شــهرک های باغ ابریشم و مجتمع میلاد، تعاون، 
معلم، شهرک صادقیه، شــهرک الهیه، سجادیه، 
قبرســتان بریموند، نوکان، دولت آباد و مسیرهای 
مرکز شــهر از جمله خیام، پردیــس، بهار، بازار، 
کرناچی، ظفر، مســکن اشاره کرد.رئیس سازمان 
حمل و نقل مسافر شهرداری کرمانشاه تصریح کرد: 
از شــهروندان تقاضا داریم برای پارک خودروهای 
شــخصی خود به جای اینکه به ترمینال مراجعه 
کنند به پارکینگ های سطح شهر مراجعه کنند. وی 
ادامه داد: در گذشته در ترمینال فضای خالی بوده 
اما اکنون به دلیل ورود اتوبوس ها به ناوگان فضای 
کافی برای پارک اتوبوس ها نیست لذا تقاضا داریم 

شهروندان این موضوع را رعایت کنند.

  رشــد ۲۵ درصدی جابه جایی کالا در 
استان کرمانشاه

 مدیــرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
استان کرمانشاه، گفت: در ۱۲ ماهه سال گذشته 
بیش از ۱۱ میلیون تن کالا توسط ناوگان حمل و 
نقل کالای استان جابه جا شده است که نسبت به 
ســال قبل افزایش ۲۵ درصدی دارد. سید شهرام 
کهریزی اظهار داشــت: در ۱۲ ماهه سال گذشته 
۱۱ میلیون و ۷۶۱ هزار تن کالا از استان کرمانشاه 
به اقصی نقاط کشور جابه جا شده است که نسبت 
به مدت مشــابه سال قبل با رشدی ۲۵ درصدی 
روبه رو اســت. وی افزود: اســتان کرمانشاه موفق 
شده است در ســال گذشته با رشد ۷۰ درصدی 
ســرفصل درآمدی عــوارض جابه جایی کالا مقام 
ســوم کشوری را به خود اختصاص دهد. کهریزی 
درباره تعداد بارنامه صادره، گفت: در ۱۲ ماهه سال 
گذشته ۶۶۲ هزار بارنامه برای جابه جایی کالا صادر 
شده است که نسبت به سال گذشته صدور بارنامه 
افزایش ۱۱ درصدی دارد.مدیرکل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه عنوان کرد: ۶۶۵ 
هزار حواله حمل و نقلی نیز در سال گذشته صادر 
شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش ۱۳ 
درصدی دارد. وی گفت: ۱۰ کالای اصلی جابه جا 
شده استان کرمانشــاه مازوت، سیمان کیسه ای، 
ســیمان فله ای، کلینگر، چغندر، کنجاله، سنگ 
سنگبری، گازوئیل، پلی اتیلن، خاک معدنی است.

کهریزی، افزود: اســتان کرمانشاه دارای ۲۱۱ 
هزار راننده فعال حوزه حمل و نقل کالا، ۲۲ هزار 
ناوگان وانت باری فعال و ۱۵ هزار کامیون حمل و 

نقل کالای برون شهری است.

  پیام تبریک مدیر عامل شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان گلستان به مناسبت هفته 

کار و کارگر

رئیس هیات مدیره و مدیر عامل شرکت آب و 
فاضلاب استان گلستان به مناسبت آغاز هفته کار 
و کارگر پیامی صادر کرد. به گزارش روابط عمومی 
و آموزش همگانی شــرکت آب و فاضلاب استان 
گلستان ، متن پیام ارسالی به شرح ذیل می باشد :

اســتقلال ملت و کشــور به تــلاش و زحمت 
کارگران بستگی دارد. )مقام معظم رهبری(

بسم الله الرحمن الرحیم 
هفته کار و کارگر ، فرصت مغتنمی برای تبیین 
اهمیت کار و تکریم خدمــات بی دریغ کارگران 
شریف و صبور جامعه اســت که با اراده ای قوی 
و روحیه ای خســتگی ناپذیر، در راه ســربلندی، 

خوداتکایی و پیشرفت کشور گام بر می دارند . 
فرهنگ کار، تلاش و جهاد برای عمران و آبادی 
مرز و بوم و اعتلای ایران اسلامی به دست کارگران 
و زحمت کشان عرصه تولید، موید جانفشانی و از 
خودگذشــتگی این قشر اســت که باید قدردان و 
قدرشناس زحمات آنان بود. توجه به جایگاه و اعتبار 
کارگران در جامعه اســلامی از مهمترین مسایلی 
است که در نگاه قرآن و معصومین)ع( بر آن تاکید 
فراوان شــده است.  بدون شک گرامیداشت مقام و 
منزلت کارگر به یک مناسبت محدود نمی گردد و 
به فرموده  بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران حضرت 
امام خمینی )ره( نیز هر روز،  روز کارگری و کارگران 
اســت.  اینجانب ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره 
همه شــهدای والامقام کارگر، این هفته را به تمام 
کارگران خدوم و زحمت کش صنعت آب و فاضلاب 
تبریک گفته و موفقیت همگان را در راستای تحقق 
آرمان های بلند امام راحل عظیم الشان)ره( در پرتو 
منویات رهبر معظم انقلاب)مدظله العالی( از درگاه 

خداوند متعال مسئلت می نمایم.

امیر حسن زاده با اشاره به برگزاری ششمین دوره گردهمایی فعالان پسته کشور در مشهد از پنجم تا هفتم اردیبهشت و ضمن اظهارامیدواری 
برای نتایج موثر این نشســت کشــوری گفت: زنجیره ارزش کارآمد و مناسب اینک در صنایع بالاوپایین دستی پسته نداریم که سبب هدررفت 

بخشی از ظرفیت ها و سرمایه ها می شود.
وی بیان کرد: با ایجاد زنجیره ارزش مرتبط و هماهنگ به شکل کارشناسی، موارد مربوط به تولید، فروش و صادرات مغزپسته، کره پسته، 
پوست تر و خشک آن، یا بسته بندی و بازارهای جدید در حوزه های پایین دستی این صنعت ساختار می گیرد؛ همچنین درخصوص مسائل 
بالادســتی آن مثل تامین آب، زمین های پراکنده کشــاورزی و خرده مالکان یا مسائل مربوط به مصرف آب در زمین های بزرگ مدیریت می 

شود تا به بهره وری بیشتر و مصرف کمتر آب بیانجامد.
حســن زاده اظهارداشــت: در بازدید از شهرستان های درگیر تولید پسته در استان متوجه شــدیم زنجیره ارزش مرتبط با این محصول از 

بالادســت تا پایین دست آن را یا نداریم یا اگر هست، مشهود نیست و اثرگذار 
نیست و جا برای کار و تقویت دارد.

به گفته حسن زاده، نیاز است در یک همکاری تیمی این زنجیره های ارزش، 
مانند همان کاری که در حوزه معدن در استان کرمان انجام شده، داشته باشیم 
تا هم ظرفیت ها تجمیع شــود و هم خروجی و بهره وری به صورت تصاعدی 
افزایش یابد؛ در صورت تعیین زنجیره های ارزش، تکلیف هر منطقه در مسائل 
مربوط به کاشت، داشت و نگهداری ، مصرف آب تا مسائل پایین دستی مربوط 
به فروش، بسته بندی و بازار های جدید این محصول با نگاه به یک شرایط کلی 

و از پیش تعیین شده مشخص می شود.

ضرورت ایجاد میز تخصصی در جهاد
معاون امور هماهنگی اقتصادی استاندار کرمان همچنین تاکید کرد: با وجود 
همه ظرفیت های تولید و صادرات پسته در کشور و دیار کریمان به عنوان مهد 
مهــم این محصول گفت: اما میز تخصصی شــامل یک ســاختار، دفتر یا اداره 
تخصصی مربوط به این محصول کشاورزی در وزارتخانه جهاد کشاورزی نداریم 

که باید ایجاد شود.
وی افزود: در همایش فعالان پســته کشور در مشهد نکاتی درباره خلاء یک 
ســاختار رسمی مرتبط با پسته در وزارتخانه و نیز جای خالی زنجیره ارزش در 
بالادســت و پایین دست این محصول بیان کردیم که ضرورت دارد انجمن ملی 

پسته هم در این زمینه ها ورود و پیگیری کند.
وی در ادامه ضمن تاکید بر جایگاه کرمان در تولید و صادرات پســته ایران 
که بیش از نیمی از تولید کل کشور مربوط به این خطه است، به تشکیل جلسه 
اخیر شورای عالی پسته باحضور وزیر با پیگیری و تاکید مسئولان استان کرمان 
اشاره و بیان کرد: بعد از تشکیل جلسه شورای عالی پسته با حضور وزیر جهاد در 
سال گذشته، مسائل مربوط به حوزه استاندارد در تولید و صادرات این محصول 

نیز در استان کرمان پیگیری شد که ثمرات خوبی در سطح کشوری داشت.
حسن زاده با اشاره به پیگیری های انجام شده در حوزه پسته در استان کرمان 
برای حل مشکلات زمین های کشاورزی زیر کشت پسته در اطراف شهرکرمان، 
بر ضرورت افزایش تعامل بخش خصوصی با دولت و تقســیم کار در این زمینه 
تاکید و بیان کرد: در استان کرمان فرآیندی در ارتبط بخش خصوصی و دولت با 
عنوان تیم اقتصادی دولت تشکیل داده ایم که بخشی از کارها را بخش خصوصی 
حــل می کند و بقیه که امکانش ندارد را به دولت می ســپارد و در یک پیکره 
واحد، همه کارها جلو می رود.وی بیان کرد: حتی با نمایندگان منتخب مجلس 
استان نیز نشست داشته ایم و چند مساله ملی و مهم را به عنوان اولویت معرفی 
و تعیین کرده ایم تا در هماهنگی با آنان، همگی در قالب یک تیم چه در حوزه 
مجلس از هر حوزه انتخابیه، چه در بخش خصوصی و بخش دولتی در اســتان، 

همه با یک هماهنگی انرژی و تلاش ها را برای حل مشکلات به کار بگیرند.
حســن زاده گفت: غیر از این کار، حتی چند اولویت هر شهرســتان را نیز 
جداگانــه احصا و بــه کل منتخابان مجلس اعلام کرده ایم تا ظرفیت همه آنان 
برای حل مشکلات حوزه های انتخابیه یکدیگر نیز در سطح ملی استفاده شود.

وی بیان کرد: در استان کرمان با این نگاه مشکلات را پیگیری می کنیم اما 
ایجاد یک ساختار رسمی و میز تخصصی در حوزه پسته در وزارت جهاد کشاورزی 

ضرورت دارد و سبب تسهیل در حل مشکلات می شود.
معاون استاندار کرمان گفت: حداقل در ۱۰ شهرستان از ۲۵ شهرستان استان 
کرمان درگیر کاشت و تولید یا صادرات پسته هستیم به طوری که اگر یکسال 

تولید این محصول به مشکل بخورد، زندگی تحت تاثیر قرار می گیرد.

مدیرکل تعاون استان :



انرژی 
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احیای پالایشگاه سازی 
در دولت سیزدهم

ریشه ناترازی بین تولید و مصرف بنزین، بی توجهی به احداث پالایشگاه و پتروپالایشگاه در دوران هشت ساله دولت قبل و وزارت بیژن نامدار زنگنه است. طبق اظهار نظر مسئولان، مصرف 
بنزین در حال حاضر از تولید آن در کشور پیشی گرفته، با این دست فرمان، کشوری که زمانی صادرکننده بنزین بوده در حال تبدیل شدن به واردکننده بنزین است. بررسی عوامل بروز این 
پدیده یکی از نکاتی است که سیاستگذاران باید به آن توجه داشته و در راستای حل مشکلات این پدیده برنامه ریزی کنند.از طرفی تولید بنزین در کشور نیز با وجود رشد حدود ۲۰ درصدی 
در ســه ســال گذشــته طبق آمار وزیر نفت، به ۱۱۴ میلیون لیتر در روز رســیده و حتی وزارت نفت توانسته در دوران پیک مصرف نیز تامین بنزین را به بهترین نحو انجام دهد و کشور دچار 
مشکل نشود.برای حل مساله بنزین سه سناریوی ساخت پالایشگاه، واردات بنزین و مدیریت مصرف، پیش روی دولت قرار دارد.اگر دولت بخواهد یک پالایشگاه در مقیاس پالایشگاه اصفهان 
بسازد، نیازمند به حداقل ۵ سال زمان و ۱۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری بوده که باتوجه به میزان زمان و حجم سرمایه گذاری مورد نظر، رسیدن به این مطلوب راه درازی دارد اما برای کشور 

این موضوع امری حیاتی است. واردات نیز باعث ارز بری از کشور، کسری بودجه و در نهایت تورم خواهد شد. 

کریم حسن پور      |       وزیر نیرو با بیان اینکه برنامه تعمیرات اغلب نیروگاه های کشور به پایان رسیده است، افزود: تا نیمه اردیبهشت ماه با 
اتمام فعالیت های پیش بینی شده در این بخش، تمامی نیروگاه های کشور با حداکثر ظرفیت به استقبال روزهای اوج مصرف برق تابستان 

خواهند رفت.

  دکتر علیرضا نبی شهروند افتخاری شهر 
دارالعباده یزد شد

رئیس شــورای اسلامی شهر یزد مطرح کرد: 
با درخواســت آقای دکتر علیرضــا نبی از بنیاد 
بین المللی نیکوکاری بابت شهروند افتخاری یزد و 
اعلام علاقه ویژه ایشان به کهن ترین شهر خشتی 
جهان، با تصویب شورای اسلامی شهر یزد نامبرده 

به شهروند افتخاری یزد نائل آمد.
عزیزالله سیفی رئیس شــورای اسلامی شهر 
یزد افزود: علیرضا نبی متولد ۱۳۴۷ در مشــهد 
اســت و کارخانه های متعددی را تأسیس کرده 
که شرط استخدام کارگران در آن ها، داشتن سوء 

پیشینه است.
لازم به ذکر اســت که لوح شهروند افتخاری 
یزد بزودی در مراسمی به ایشان اهدا خواهد شد

 تقدیر 2 مسئول اجرایی از مدیرعامل 
نفت و گاز مارون

فرمانداران شهرستان های رامشیر و رامهرمز، 
حمایت های مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت 
و گاز مارون از انتخابات دوازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی و ششمین دوره مجلس خبرگان 
رهبری را مورد تقدیر دادند.مدیر عامل این شرکت 
ضمن قدردانی از حضــور فرمانداران گفت: ارائه 
خدمات شایســته و درخور جایگاه مردم شریف 
ســاکن شهرها و روســتاهای همجوار تاسیسات 
فرآیندی شرکت، بخشی از رسالت ما در عمل به 
مســئولیت های اجتماعی است و در این عرصه، 
هدفی جز جلب رضایت همجواران را دنبال نمی 
کنیم.مهندس قباد ناصری افزود: مایه مباهات است 
که توانســتیم در حضور حماسی ملت ایران پای 
صندوق های رای که دعوت مقام رهبری را لبیک 
گفتند، نقشی اثربخش ایفا نموده و زمینه برگزاری 
هرچه بهتر این رویداد مهم سیاسی و حرکت آینده 

ساز اجتماعی را فراهم آوریم.
عبدالرضا احسانی نیا و عبدالله خیران پور نیز 
صنعت نفت، به ویژه شــرکت بهره برداری نفت 
و گاز مارون را پشــتیبان مردم رامشیر، رامهرمز 
و روســتاهای حومه در حوزه هــای محرومیت 
زدایی، عمران، فرهنگ و آموزش دانســتند و از 
این حضور مستمر در کنار اقشار مختلف جامعه 
ابراز خرسندی نمودند.شایان ذکر است فرمانداران 
رامشیر و رامهرمز از مدیر امور مالی، مدیر خدمات 
و رئیس روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت و 

گاز مارون نیز تقدیر کردند.  

 21 سرنشین کشتی خارجی در آب های 
جاسک نجات یافتند

 معاون دریایــی اداره کل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان از نجات جان ۲۱ سرنشــین یک فروند 
کشتی تانکر که در حدود ۳۲ مایلی جنوب شرقی 

جاسک دچار اضطرار شده بود خبرداد.
به گــزارش روابط عمومــی اداره کل بنادر و 
دریانوردی هرمزگان، »اســماعیل مکی زاده« روز 
چهارشنبه ۲9 فروردین ماه افزود: یک فروند کشتی 
تانکر حامل فرآورده نفتی در حوالی ساعت 6:۳۰ 
بامداد در حدود ۳۲ مایلی جنوب شرقی جاسک با 
یک هزارو ۲۰۰ تن محموله قیر اعلام اضطرار کرد.

 وی ادامــه داد: با اعلام خبر وضعیت اضطرار 
از سوی این شناور خارجی با تعداد ۲۱ سرنشین 
شامل ۲۰ نفر با ملیت هندی و یک نفر با تابعیت 
سریلانکایی که از مبدا خورفکان کشور امارات به 
مقصد آب های ایران درحال حرکت بود، بلافاصله 
مرکــز هماهنگی جســت وجو  و نجــات دریایی 
هرمزگان MRCC(  ( با اعزام شــناور ناجی ۱۰ از 
بندر جاسک به محل اقدام کرد.   معاون دریایی 
اداره کل بنــادر و دریانوردی هرمزگان گفت: این 
کشــتی تانکر در آب های جنوبی کشور به دلیل 
 portآبگرفتگی و کج شدگی به سمت چپ شناور
side list(  ( اعلام اضطرار کرده بود و فرمانده شناور 
پس از ناتوانی در حفظ تعادل کشتی دستور ترک 
تمامی سرنشینان این شناور را داده بود.  مکی زاده 
با بیان اینکه شــناور ناجی ۱۰ سرنشینان شناور 
را در کم تریــن زمان ممکن از مخاطره و احتمال 
غرق شدگی نجات داد، خاطرنشان کرد: در عملیات 
نجات دریایی این شــناور، تمامی ۲۱ خدمه این 
کشــتی خارجی حادثه دیده در ســلامت کامل 
به ســر می برند. وی اضافه کــرد: درحال حاضر 
سرنشــینان این شــناور در صحت و سلامت در 
حال انتقال به بندر جاســک هستند و هماهنگی 
لازم نیز با شــرکت کشتیرانی برای نجات کشتی 
در حال انجام است.  ›سالویجsalvage( ( ، عملیات 
شناورسازی و نجات قایق، شناور و کشتی مغروقه 

یا دچار اضطرار را می گویند.

از جمله پروژه های مهم 
در حال اجرای این شرکت 
بازسازی کامل واحد یک 

225 مگاواتی نیروگاه برقابی 
رودبار لرستان است.

آماده سازی نیروگاه های کشور برای تولید 
حداکثری برق در تابستان

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1403/02/08
شماره : 1624

حمایت از کارگران بر اساس تحقق شعار سال 

رشد چشمگیر پروژه های خدماتی در نفت و گاز آغاجاری

یک فروند کشتی با ظرفیت TEU 40 کانتینر یخچالی در بندر شهید باهنر پهلوگیری شد

همدان- فتانه ازانی- دبیر اجرایی خانه کارگر در همدان با بیان اینکه برای تحقق 
شــعار سال، رشد تولید، مهار تورم، باید از کارگر حمایت کنیم گفت: باید از کارگر و 
کارفرما حمایت شود، به هر دو توجه کرد و حق هیچیک نباید نادیده گرفته شود، اگر 

کارفرما ضعیف شود به طور مستقیم زیانش به کارگر می رسد.
بــه گزارش  روزنامــه آوای اقتصاد-چنگیز اصلانی در جمع خبرنگاران با تاکید بر 
لزوم توجه به مقوله اقتصاد و جهش تولید اظهار کرد: برای تحقق اهداف نظام تولید 

باید هم به بخش خصوصی و کارفرما توجه شود هم به کارگر.
وی با بیان اینکه در حال حاضر ۲۷۳ هزار کارگر بیمه شده در بخش های مختلف 
در اســتان داریم گفت: در این راستا حمایت از این سرمایه و تبدیل آن به احسن در 

عمل باید از سوی دولت محقق شود .
دبیر اجرایی خانه کارگر همدان با بیان اینکه حمایت ها باید واقعی باشد نه اینکه 
برای احقاق حق قانونی خود التماس کنیم افزود: متاسفانه دولت در اعطای حق قانونی 
کارگران به هر دلیلی قصور کرده و کم لطفی می کند در صورتی که باید قانون اجرا شود.

وی با بیان اینکه ماده ۴۱ قانون کار حجت را بر دولت ها تمام کرده است بیان کرد: 
دستمزد سال ۱۴۰۳ باید منطبق با ماده ۴۱ قانون کار و بند ۱ و ۲ آن که به محاسبه 

نرخ تورم و هزینه سبد معیشت تاکید دارد، تعیین شود.
اصلانی با بیان اینکه معتقدیم وزیر کار دولت سیزدهم عملکردی ضعیف دارد گفت: 
این موضوع که وزیر عنوان کرده »با ارســال لایحه ای به مجلس نحوه تعیین حداقل 

حقوق کارگران را به آن واگذار کنیم« نشان از ضعف عملکرد وزیر دارد.
وی با بیان اینکه با وضعیت موجود و دستمزد حداقلی شرایط را برای خروج کارگران 

متخصص و ماهر از اســتان و یا کشــور مهیا می کنیم که به نفع نیست گفت: تعیین 
حقوق کارگران بر اساس واقعیات جامعه و قانون نیست و تامین مسکن برای این قشر 

به رویای دست نیافتنی تبدیل شده است.
دبیر اجرایی خانه کارگر در اســتان همدان عدم تحقق تعهدات تامین اجتماعی را 

یکی دیگر از مشکلات پیش روی کارگران دانست و خواستار رفع آن شد.
کارگران امنیت شغلی ندارند

وی با بیان اینکه دولت به شــرکای اقتصادی یعنی کارگر و کارفرما اعتقاد داشته 
باشد و شرایط فعالیت هر دو را تسهیل کند گفت: ما معتقدیم کارگر بدون کارفرما و 

کارفرما بدون کارگر مفهومی ندارد .
اصلانی با بیان اینکه دولت در ارائه تسهیلات به سرمایه گذار دارای اهلیت؛ باید دست 

باز عمل کند و نه تنها نباید سود بگیرد که تشویقی هم باید داده شود تصریح کرد: در 
اصلاح قوانین مالیات و گمرک و واردات و صادرات باید شرایط به نفع تولید هموار شود.

وی با تاکید بر اینکه دولت باید توجه محکمی به تولید داشته باشد و مقدمات کار 
را طوری پیش ببرد که کسی به سمت دلالی نرود گفت: چرا باید سرمایه ها به سمت 

سکه و طلا و ارز برود نه تولید!
دبیر اجرایی خانه کارگر در همدان با بیان اینکه حمایت از تولید در تمام مباحث 
کشــور مورد توجه قرار گیرد تصریح کرد: باید به این نکته توجه شــود که نرخ تورم 
در کشــور بالاست و متاسفانه با افزایش نرخ ارز؛ میزان افزایش مزد کنونی نیز بی اثر 

شده است.
وی با تاکید بر لزوم تحقق امنیت شغلی برای کارگران در ادامه از انجام فعالیت های 
آموزشــی در راستای مهارت آفرینی سخن به میان آورد و گفت: سال گذشته برای ۳ 

هزار و ۸۷۳ نفر آموزش کوتاه مدت داشتیم.
اصلانی در ادامه ســخنانش از تامین مســکن برای کارگران در طول فعالیت خود 
و البته خارج از تشــکل خانه کارگر خبر داد و با بیان اینکه تامین مسکن کارگران از 
دغدغه های همیشــگی بنده بوده و هست گفت: تاکنون ۸۲۰ واحد مسکونی تحویل 

داده ام و تا چند ماه آینده نیز ۲۴ واحد تحویل داده خواهد شد.
وی در پایان گریزی به برنامه های هفته کارگر زد و مهمترین آنها را شامل برپایی 
مراسم اهدای یادبود خادمان  امام رضا)ع( به کارگران با عنوان )خداقوت کارگر(، حضور 
در نماز جمعه؛ دیدار با نماینده ولی فقیه و غبارروبی مزار شهدا؛ حضور در بیمارستان 

مرحوم غرضی و آتیه و برپایی نشست کارگران و تشکل های کارگری عنوان کرد.

مدیر عامل شرکت نفت و گاز آغاجاری افزایش پروژه های خدماتی در سطح منطقه 
را شاهکار سال ۱۴۰۲ برشمرد.نشست صمیمی روسای واحد و کارشناسان اداره خدمات 
مهندســی و بهسازی اماکن و تاسیسات با مهندس تقی زاده مدیر عامل شرکت بهره 

برداری نفت و گاز آغاجاری برگزار شد.
در ابتدای این نشست که با هدف قدردانی از اقدامات این مجموعه در سال گذشته و 
همچنین بررسی مشکلات و رفع چالش ها برگزار شد ، مدیر خدمات شرکت آغاجاری 
اقدامات و دستاوردهای خدمات مهندسی و بهسازی اماکن و تاسیسات را تشریح کرد.

مهنــدس محمد مداحی نژاد اقدامات این مجموعــه را  در تمامی حوزه خصوصا 
مســئولیت های اجتماعی قابل توجه دانســت و افزود : انشالله در سال جدید بتوانیم 
بــا تعامل و هــم افزایی و اســتفاده از تمام ظرفیت ها در جهت خدمت رســانی به 

کارکنان،خانواده ها و همشهریان استفاده کنیم.
در ادامــه مدیر عامل شــرکت آغاجاری ضمــن تقدیر از اقدامــات اداره خدمات 

مهندسی،پتانسیل و ظرفیت موجود در شرکت آغاجاری را در سطح مناطق نفت خیز 
به مطلوب دانســت و افزود : همه باید از این پتانســیل و ظرفیت برای رشد منطقه و 

بهره مندی خانواده ها و همشهریان از ثمره آن استفاده کنیم.
مهندس تقی زاده با اشاره به آغاز پروژه های خدماتی در سال گذشته بیان کرد: تا 
رسیدن به ایده آل فاصله زیادی داریم و در سال جدید می بایست این عقب ماندگی چند 
ساله منطقه را بتوانیم جبران کنیم که این موضوع نیازمند کار و تلاش مضاعف است.

مهندس جواد تقی زاده در تشریح اقدامات شرکت آغاجاری در سال گذشته افزود: 
در جریــان احداث بام فرهنگی امیدیه در کمتر از ۱۰ روز بیش از ۱۱۰۰ متر مکعب 

سنگ کاری انجام شد که این کار در نوع خود یک رکورد محسوب می شد.
مدیر عامل شرکت آغاجاری احداث پیست دوچرخه سواری ویژه بانوان،احداث خانه 
بازی های دیجیتال ویژه بانوان، احداث کارخانه آسفالت،احداث کارگاه تولید دیوار های 
بتنی و... را از جمله مهم ترین پروژه های در دســت اقدام دانست که انشالله در سال 

جاری به بهره برداری خواهند رسید.
مهندس تقی زاده همچنین نوسازی ناوگان حمل و نقل ترابری و احداث ۴۸ باب 
از منازل سازمانی فرسوده  با نقشه های جدید که به صورت دو قرار داد بیست و چهار 
تایی در حال انجام است را دو کار بزرگ در منطقه دانست که پس از سالها محقق شد.

مهنــدس جواد تقــی زاده در ادامه در خصوص روند اجرایی پروژه جاده امیدیه به 
جایزان گفت: در چند ماه گذشته بیش از ۱۱ پل که در گذشته ساخته شده بود تخریب 
شد و مجددا ساخته شد و بیش از ۱۵۰ هزار متر مکعب خاک ریزی و خاک برداری 

مجدد به کار اضافه شد و انشالله بزودی به بهره برداری خواهد رسید.
مدیر عامل شــرکت آغاجاری در جمع کارکنان اداره خدمات مهندسی و بهسازی 
اماکن و تاسیســات گفت : خبر های خوبی در ســال جدید خواهیم داشت و انشالله 
عملیات اجرایی چند پروژه بزرگ دیگر آغاز خواهد شــد و شــاهد تحول در خدمات 

رسانی شرکت به کارکنان ، خانواده ها و همشهریان خواهیم بود.

 مدیر بنادر و دریانوردی شــهید باهنر و شــرق هرمزگان از پهلوگیری یک فروند 
کشتی با ظرفیت TEU ۴۰ کانتینر یخچالی در بندر شهید باهنر برای نخستین بار در 

سال جاری خبر داد. 
 به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان؛ »حمیدرضا محمد 
حســینی تختی با اشــاره به پهلودهی یک فروند کشتی با TEU ۴۰ کانتینر یخچالی، 
افزود: این کشتی با ۵.۲۰ متر آبخور و ۱۰۷ متر طول ظرفیت حمل TEU ۴۰ کانتینر 
یخچالی را به صورت همزمان دارد.  وی با اشاره به افزایش حمل کالا به صورت کانتینر 
یخچالی بیان کرد: این کانتینر های یخچالی حامل، میوه و سبزیجات و سایر کالاهای 
نیاز به شرایط نگهداری ویژه بوده که به کشورهای حوزه خلیج فارس صادر می شود. 
 مدیر بندر شــهید باهنر گفت: ویژگی های خاص بندر شــهید باهنر در عملیات 
پهلوگیری این نوع از کشتی ها و اسکله های رمپ شناور برای قرارگرفتن رمپ کشتی ها، 
ورود و خروج خودرو و کامیون به داخل شناور، مورد توجه صاحبان کالا برای صادرات 

و واردات کالا توسط کانتینر های یخچالی قرار گرفته است. 
تخلیه نخستین محموله یک هزار تنی شمش فولاد  

مدیر بنادر و دریانوردی شــهید باهنر و شرق هرمزگان در بخش دیگری از تخلیه 
نخســتین محموله شــمش فولاد با تناژ یک هزار تنی در بندر شهید باهنر خبر داد و 

افزود: این محموله به مقصد کشورهای حوزه خلیج فارس صادر شد. 

 محمدحسینی تختی افزود: با بازاریابی های صورت گرفته و استفاده حداکثری از 
ظرفیت های بندر شــهید باهنر، این محموله شمس فولاد به صورت حمل غیریکسره 

انجام شد. 
وی افزود: در گذشته این نوع از عملیات تخلیه و بارگیری بصورت یکسره بوده که 
شمش های فولاد در محوطه خارج از بندر دپو شده و پس از پهلوگیری شناور به صورت 
حمل یکسره بارگیری و صادر می شد اما با ارتباط موثر با صاحبان کالا و ایجاد فضای 
دپو، این نوع از کالا در محوطه بندر تخلیه و پس از آن با شناور بارگیری خواهد شد. 
 مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق هرمزگان از مزایای این عملیات به سرعت 
بخشی در عملیات تخلیه و بارگیری و کاهش هزینه های جانبی برای صاحبان کالا اشاره 
کرد. لازم به ذکر اســت؛ بندر شهید باهنر یکی از بنادر چندمنظوره استان هرمزگان 
و جزو بنادر فعال و قدیمی ایران محسوب می شود که در شهر بندرعباس قرار دارد. 

 این بندر سومین بندر ترانزیتی ایران و دومین بندر بزرگ استان هرمزگان است که 
در امور صادرات کالای غیرنفتی، نفتی، حمل و نقل کالا و حمل و نقل مسافری داخلی 

و بین المللی فعالیت ویژه ای دارد.

علی اکبر محرابیان در جریان بازدید از شــرکت تعمیرات نیروگاهی ایران گفت: با توجه به شــروع فصل گرم سال در حال 
آماده سازی نیروگاه های کشور برای تولید برق پایدار و مطمئن در سراسر کشور هستیم.

وی بــا اشــاره بــه اینکه از ســال گذشــته ۱۸۰ پــروژه در بخش های توســعه نیروگاه هــا، افزایش و اصلاح شــبکه و 
 مدیریــت مصــرف برق بــرای تامین برق پایدار پیک تابســتان امســال در دســتور کار قرار گرفته اســت، ادامــه داد: در

 همین راســتا از مهم ترین اقدامات صنعت برق آماده ســازی تمامی نیروگاه های کشور برای تولید حداکثری در روزهای اوج 

مصرف تابستان است.
وزیر نیرو با تاکید بر اینکه شــرکت تعمیرات نیروگاهی ایران نقش بســیار مهم و برجســته ای 
را بــرای تعمیــرات، آماده ســازی و ارتقــای توان تولیــدی نیروگاه های کشــور بر عهــده دارد، 
گفــت: همــکاران ایــن مجموعه در طی چنــد ماه اخیــر و حتی در ایــام تعطیلات نــوروز به 
 صــورت بی وقفــه در تلاش بودنــد تا با آماده ســازی نیروگاه های کشــور مردم دغدغــه ای برای

 تامین برق تابستان امسال نداشته باشند.
محرابیان اضافه کرد: از جمله پروژه های مهم در حال اجرای این شرکت بازسازی کامل واحد یک 
۲۲۵ مگاواتی نیروگاه برقابی رودبار لرستان است. این واحد سال گذشته دچار مشکلات اساسی شده 
و نیاز به تعمیرات اساســی داشــت. با توجه به اینکه تجربه انجام این پروژه در کشور وجود نداشت، 
برخی معتقد بودند که اجرای این طرح در داخل کشــور امکان پذیر نیست و بایستی برای بازسازی 

آن از پیمانکاران و مشاوران خارجی استفاده کنیم.
وی افزود: براســاس پیشنهادات پیش بینی شــده بود که با توجه به هزینه تعمیرات و شیوه کار 
بایستی حداقل ۱.۵ سال این واحد را از مدار خارج کنیم. اما با اعتماد به متخصصان شرکت تعمیرات 
نیروگاهی و انجام این کار توسط این مجموعه، هم اکنون پروژه بازسازی واحد یک نیروگاه رودبار با 

حداقل زمان در حال انجام است.
وزیر نیرو تاکید کرد: همکاران شــرکت به صورت ســه شیفت مشغول به فعالیت هستند تا این 
واحد در موعد مقرر به مدار تولید بازگردد. خوشبختانه سد لرستان نیز در وضعیت آب گیری بسیار 
مناســبی است که با اتمام این پروژه بخشــی از ظرفیت نیروگاه های برقابی کشور به کمک شبکه 

سراسری برق کشور خواهد آمد.
محرابیان با بیان اینکه تعمیرات اغلب نیروگاه های کشــور به پایان رســیده است، گفت: در حال 
حاضر بیش از 9۰ درصد برنامه های این بخش محقق شــده اســت و تا نیمه اردیبهشت ماه به اتمام 
فعالیت های پیش بینی شده در این بخش، تمامی نیروگاه های کشور با حداکثر ظرفیت به استقبال 

روزهای اوج مصرف برق امسال خواهند رفت. 

 شرکت برق حرارتی پیشتاز حمایت از تولید بار اول در کشور
وی در بخــش دیگــری از ســخنان خــود بــا تاکید بــر اینکــه شــرکت مادرتخصصی برق 
حرارتــی در حــوزه تولیــد بــار اول در کشــور پیشــتاز اســت، افزود: این شــرکت توانســته 
 اســت بیشــترین حجم قــرارداد بــا شــرکت های دانش بنیان را داشــته باشــد و بــا همکاری

 شرکت برق حرارتی و دانش بنیان ها قطعات بسیار خوبی در حوزه صنعت نیروگاهی برای اولین بار 
در کشور ساخته شده است.

وزیر نیرو با بیان اینکه بیش از 9۵ درصد تجهیزات و قطعات نیروگاه های حرارتی و برقابی ساخت 
داخل است، ادامه داد: در حوزه تجدیدپذیرها نیز در حال افزایش سهم ساخت داخل هستیم. واحدهای 
بســیار خوبی در کشور در حال توسعه اســت تا بتوانیم در حوزه نیروگاه های تجدیدپذیر و به ویژه 

واحدهای خورشیدی به خودکفایی کاملی دست پیدا کنیم.
محرابیان با اشــاره به اینکه صنعت نیروگاهی کشور بخش زیادی از حجم صادرات خدمات فنی 
و مهندســی را به خود اختصاص داده اســت، گفت: این بخش علاوه بر اینکه تاکنون نیروگاه های 
زیادی را در خارج از کشور احداث کرده است، در حوزه تعمیرات و بازسازی نیروگاه های موجود نیز 

مشغول به فعالیت است.
وی اظهار کرد: واحدهای نیروگاهی که عمدتا توسط شرکت های غربی و آمریکایی ساخته شده 
است هم اکنون توسط متخصصان ایرانی در حال تعمیرات، نوسازی و بازسازی هستند و وابستگی 

این کشورها به سمت صنعت برق کشور افزایش یافته است.



W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 با حضور وزیر راه و شهرسازی ، هشت هزار و ۴۰۴ واحد مسکونی شهری و روستایی در قالب طرح نهضت ملی مسکن در استان آذربایجان شرقی افتتاح شد.
فرایند آماده سازی نخستین دهکده شهری استان نیز با ظرفیت یک هزار و ۴۰۰ قطعه در شهرستان سراب با حضور وزیر کلید خواهد خورد.افتتاح یک باب مدرسه هوشمند به مساحت هزار و ۸۶۵ متر مربع 
و کلنگ زنی چهار باب مدرسه ۱۲ کلاسه به مساحت ۱۵ هزار و ۶۰۰ متر مربع در شهر جدید سهند و آغاز عملیات ساخت مسجد علامه محمد تقی جعفری به مساحت ۲ هزار و ۵۲۴ متر مربع و براورد اعتبار 
۴۰۰ میلیارد ریال در شهر سهند از جمله برنامه های وزیر راه در آذربایجان شرقی است.مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی صبح امروز در راستای یک سفر کاری با استقبال استاندار آذربایجان شرقی و مدیران 
کل دستگاه های مرتبط وارد تبریز شد.بازدید از قطعه ششم آزادراه تبریز ارومیه، افتتاح طرح نهضت ملی مسکن در شهر جدید سهند و بازدید از کمربندی ایلخچی از جمله برنامه های سفر یک روزه بذرپاش 
به آذربایجان شرقی است.وزیر راه شهرسازی و معاونان وی امروز همچنین در جلسه شورای کاهش تصادفات رانندگی و شورای مسکن استان شرکت می کنند و پس از آن از ترمینال در دست ساخت شماره ۲ 

فرودگاه تبریز بازدید خواهند کرد.

هشت هزار و ۴۰۴ واحد 
نهضت ملی مسکن در 

آذربایجان شرقی افتتاح شد

تبلور اراده جمعی، امری 
است که خانواده مناطق 

آزاد و ویژه اقتصادی برای 
دستیابی به ارتفاع پرواز 

بالاتر خود باید داشته 
باشند و این اراده و انرژی 

را به سازمان منطقه ای 
خود منتقل کنند و به 
نحوی نظام انگیزشی 

معاونان و اعضای هیات 
عامل، مدیران کل و 

حتی بدنه کارشناسان و 
کارکنان منطقه را تغییر 

دهند که هر کدام احساس 
کنند که اگر امسال درصد 
بیشتر در این راه قدم جلو 
بگذارند، بیشتر بهره مند 
خواهند شد و بالعکس که 
این موارد نیازمند نظارت 
مستمر و کار جدی است.

سارا ابراهیم نژاد - وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: جهش  تولید در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نیازمند اجرای طرحهای تحولی و برداشتن موانع حقوقی 
و اجرایی است. 

6
ایران زمین  

   دولت برای تکمیل نیروگاه ۵۰۰ مگاواتی برق 
نکا مصمم است

 استاندار مازندران گفت: طرح توسعه نیروگاه ۵۰۰ 
مگاواتی برق وابسته به نیروگاه شهید سلیمی نکا با 
جدیت در دست ساخت بوده و دولت برای تکمیل 

آن مصمم است.
 یوســف نوری در حاشــیه بازدید از طرح توسعه 
نیــروگاه ۵۰۰ مگاواتــی شــهید ســلیمی نــکا 
افزود: با پیگیری های انجام شــده از ســوی وزیر 
نیــرو، معــاون وزیــر نیــرو و دیگر مســئولان 
 عالــی رتبــه کشــور طــرح نیــروگاه شــهید

 سلیمی نکا با هدف رفع مشکلات برق منطقه مورد 
پیگیری قرار گرفته و این طرح حیاتی در مازندران به 

شدت در حال پیشرفت است.
مقام عالــی دولــت در مازنــدران با بیــان اینکه 
پســروی آب دریــای خــزر یکی از مشــکلات 
تامیــن بــرق در مازندران بوده اســت کــه برای 
 رفــع آن مــی بایســت تدابیــری در این راســتا
اظهــار شــود،  اندیشــیده    

 داشــت: نیروگاه نــکا به دلیــل قدمت بــالا و با 
 توجه بــه پســروی آب دریــای خــزر و تجهیز

 و نوسازی این طرح عظمیم جوابگوی نیاز منطقه 
نبوده است.

وی گفــت: بــرای رفــع مشــکلات تامیــن 
 بــرق، نیــروگاه نیازمند اجــرای طرح توســعه

 بوده که امیدواریم با قول مساعدی که داده شده این 
مشکلات برطرف شود.

اســتاندار مازنــدران از طرح توســعه نیــروگاه 
 ۵۰۰ مگاواتــی شــهید ســلیمی نکا، از ســوله و

 زیرســاخت هــای ایــن طــرح بازدیــد و طی 
 تماســی با وزیر نیــرو و رئیــس ســازمان برنامه 
مشــکلات رفــع  پیگیــر  بودجــه   و 

 اعتباری و دیگر موارد برای تسهیل در روند اجرای 
این طرح شد.

نیــروگاه شــهید ســلیمی نکا بــا چهــار واحد 
بخــار بــه ظرفیــت هرکــدام ۴۴۰ مــگاوات، 
۲ واحــد گازی بــه ظرفیــت هریــک ۱۳۷.۶ 
 مــگاوات و یــک واحد بخــار ســیکل ترکیبی با 
ظرفیت ۱۶۰ مگاوات با تامین بیش از چهار درصد 
برق کشور نقش موثری در پایداری شبکه سراسری 

برق کشور دارد.
بلوک سیکل ترکیبی طرح توســعه نیروگاه شهید 
سلیمی نکاء مازندران به ظرفیت نامی ۴۸۴ مگاوات 
در داخل محوطه نیروگاه نکا قرار گرفته و شامل دو 
واحد گازی ۱۶۲ مگاواتی و یــک واحد بخار ۱۶۰ 

مگاواتی است.

به گزارش روابط عمومی ســازمان امور اقتصادی و دارایی خراسان 
رضوی، سید احسان خاندوزی شب گذشته در همایش ملی مناطق آزاد 
تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی در مشهد افزود:میراث دار تصویر نه 
چندان واقع گرایی از این مناطق هستیم که زمانی در ذهن سیاست گذاران 

گذشته ایجاد شده است.
وی اضافه کرد:پیش بینی های بین المللی حکایت از کاهش تورم در 
ســال ۱۴۰۳ دارد و این موضــوع نوید این را می دهد که اقتصاد کلان 
ایران از چاله رکود مستمر سال های پایانی دهه ۹۰ و تورم های بالای 
۴۰ درصد در حال گذار اســت و دوران جدیدی در حوزه تولید و رشد 

اقتصادی ایجاد شده است.
وزیر اقتصاد گفت: این اتفاق در ابتدای ۱۴۰۳ با فرمان »جهش تولید«، 
رنگ و بوی دیگری به خود گرفته است و سیاستگذار عالی رتبه کشور 
این پیام را به مجموعه اقتصادی کشور منتقل کرده است که دلخوش 

به عبور از رشد اقتصادی صفر و منفی نباشید.
خاندوزی افزود:نباید به این چیزها قناعت کنیم بلکه باید برای جهش 
بیشتر در حوزه تولید، خود را آماده کنیم زیرا محقق شدن این موضوع 

جدید، نیازمند تدارک و لوازم متفاوتی است.
وی با اشاره به رشد اقتصادی طی چند سال گذشته در کشور ادامه داد: 
به لحاظ اقتصاد کلان، وقتی آمار رشد اقتصادی چهار درصدی سال ۱۴۰۰ 
منتشر شد، بسیاری آن را صرفا ناشی از وضعیت کرونا و فعالیت های دولت 
سیزدهم در ماه های ابتدایی شروع کار در زمینه واکسیناسیون عمومی و 

رونق کسب و کار دانستند و این درحالی بود که در سال ۱۴۰۱ دوباره 
رشد چهار درصدی اقتصادی تکرار شد. 

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: همچنین با توجه به این که رهبر 
معظم انقلاب، ســال ۱۴۰۲ را ســال » رشد تولید و مهار تورم« عنوان 
کردند، بســیاری در هر ۲ محور رشد و تورم، گمان می کردند که تکرار 
مجدد رشد اقتصادی چهار درصدی و کاهش تورم رخ ندهد و آن را دور 
از دسترس قلمداد می کردند که به همت فعالان اقتصادی کشور، شاهد 
این بودیم که نرخ رشد اقتصاد کشور در ۱۴۰۲ بیش از سال های گذشته 

بود و تورم نیز نزولی شد. 
خاندوزی درباره جهش تولید در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی افزود: 
برای جهش در این مناطق باید الگوی »افزایش تولید« به جای »منحصر 
شدن در تعداد انگشت شمار فعالیت ها« را کنار گذاشت تا بتوان ظرفیتهای 
بالقوه را محقق کرد بنابراین نیازمند طرحهای تحولی و رفع موانع حقوقی 
و اجرایی هستیم و البته این موضوع و این مانع زدایی، همت مدیریتی نیز 
نیاز دارد.وی ادامه داد:اگر در ابتدای سال ۱۴۰۳ چاره متفاوت و مجال 
پرواز جدیدی ایجاد نکنیم، نمی توانیم توقع داشته باشیم از دستاوردهای 

متعارف پشت سر گذاشته عایدی بیشتری را شاهد باشیم.
وزیر امــور اقتصادی و دارایی گفت: همواره رهبر معظم فرموده اند 
شعارهای سال، فرمان برای همان یک سال نیست بلکه برای برجسته 
کردن مســائل راهبردی است پس اگر می خواهیم خروجی و دستاورد 
متمایزی داشته باشیم که صرف واژه »جهش« داشته باشد باید مقدمات 

جهش تولید در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نیازمند 
اجرای طرحهای تحولی است

حرکت متمایزی را نیز فراهم کنیم و زمانی برای پرواز در ارتفاعات بالاتر زمینه لازم فراهم 
می شود که موانع را از پیش پای فعالان اقتصادی در بخش های خصوصی و تعاونی برداریم.

خاندوزی افزود: تبلور اراده جمعی، امری است که خانواده مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
برای دستیابی به ارتفاع پرواز بالاتر خود باید داشته باشند و این اراده و انرژی را به سازمان 
منطقه ای خود منتقل کنند و به نحوی نظام انگیزشی معاونان و اعضای هیات عامل، 
مدیران کل و حتی بدنه کارشناسان و کارکنان منطقه را تغییر دهند که هر کدام احساس 
کنند که اگر امسال درصد بیشتر در این راه قدم جلو بگذارند، بیشتر بهره مند خواهند 

شد و بالعکس که این موارد نیازمند نظارت مستمر و کار جدی است.
وی با اشاره به تعیین هدف گذاری های کمی و کیفی برای پایان سال در هر منطقه 
اضافه کرد: باید بدانیم در پایان هر سال در هر منطقه، ارزش و حجم در تجارت و سرمایه 

گذاری به چه گونه است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره شاخص های کیفی در مناطق آزاد تجاری و ویژه 
اقتصادی گفت: در این زمینه باید میزان در ارتقای فناوری، تولید محصولات کشور، به 
دســت آوردن بازارهای جدید صادارتی، میزان ریل گذاری در افزایش ســرمایه گذاری 
سال های آینده و زیر ساخت ها مشخص شود و باید به زودی هدف گذاریهای مناطق را 

به عنوان مطالبه و دستورکار دبیرخانه داشته باشیم و رصد کنیم.
خاندوزی افزود:طی سالهای گذشته بسته اصلاح قوانین از سمت خانواده مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی تهیه اما به مجلس شورای اسلامی ارائه نشده است و با توجه به این که 
مجلس دوازدهم به زودی شروع به کار می کند باید این بسته روی میز مجلس قرار گیرد 

و از ظرفیت جمعی برای به ثمر نشاندن این موضوع استفاده شود.
وی ادامه داد:با فرض عدم تغییر قوانین و مقررات اکنون اتفاقات خوبی در مناطق آزاد 
و ویژه رخ داده است اما اگر نگاه ما، نگاهی تحولی است باید در ریل گذاری نظام حقوقی 

کشور، اتفاقات جدیدی رخ دهد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به موضوع موانع اجرایی و دیوان سالاری اظهار 

کرد: تا امروز در این زمینه گلایه و شکایات زیادی دریافت شده است.
خانــدوزی افزود: ما میراث دار تصویر نه چندان واقع گرایــی از مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی هستیم که زمانی در ذهن سیاست گذاران گذشته ایجاد شده است و تا زمانی 
که این تصویر اصلاح نشود دیگران نمی دانند که منفعت اقتصاد ملی به منافع مناطق 
آزاد و ویژه گره خورده اســت.وی اضافه کرد:همچنین در استانها در سطح محلی و در 
هدفگذاری های ملی، گره گشایی و خط شکن بودن در حوزه سرمایه گذاری و صادارت 

انجام نمی شود مگر این که مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور فعال شود.
وزیــر امور اقتصادی و دارایی خطاب به مســوولان مناطق آزاد تجاری - صنعتی و 
ویژه اقتصادی گفت: اگر بنا داریم پیمانهای »شــانگهای، بریکس« و سفرهای ریاست 
جمهوری یک مســیر ممتد به نفع اقتصاد، ایجاد کند و اقتصادی ملی و برونگرا ایجاد 
شود، شما پیش قدم شوید. درغیر این صورت دیگر نمی توان توقع داشت این  منفعت 
از دیگر مناطق کشور به دست آید.خاندوزی افزود: تغییر دادن تصویر غلط ابتدای دهه 
۹۰ از مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، کار سختی بود و این دیدگاه غلط مانعی بود که نمی 

گذاشت بسیاری از مصوبات حاصل شود.
وی ادامه داد: تصویر سازی درست برای این مناطق با اطلاع رسانی به معنای روابط 
عمومی متعارف رخ نمی دهد بلکه به مجموعه منسجمی از طراحی های کاملا تخصصی 
و هماهنگ نیاز دارد تا جامعه بداند بهره مندی و رونق در مناطق آزاد به معنای واردات 

بی رویه، ضربه زدن به تولید و تجارت غیر رسمی نیست.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: نظام سیاســت گذاری و تصمیم گیری در دولت، 
مجلس و مجموعه کشــور به جریانی از موج های سیاست گذاری و تصمیم سازی برای 
سیاست گذاران و جامعه پذیر کردن مخاطبان خاص اقتصادی و مخاطبان عام محلی 
و دست اندرکاران در استان ها از جمله استانداران، ائمه جمعه و مدیران مناطق نیازمند 
است . همچنین نظام حرکت جمعی اگر ساماندهی نشود نباید منتظر نتایج شگرف بود.

خاندوزی افزود: هر چند که امروز مناطق آزاد و ویژه به جهت شاخص های عملکردی 
و تولیدی، نظارت پذیری ، سامانه مند شدن، مساله مدیریت واردات و کاهش بسترهای 

رانت جویی در مناطق تغییر کرده اند اما همچنان نیازمند طراحی متفاوتی هستند.
وی با اشاره به این که دستور کار تغییر تصویر مناطق آزاد و ویژه اقتصادی باید یکی 
از اولویت های راهبردی دبیرخانه این مناطق قرار گیرد ادامه داد: باید بین مناطق آزاد 
و ویژه تمایزات در ذهن سیاستگذاران پررنگ شود. هیچ تلقی یکپارچه همگنی نسبت 
به منطقه آزاد و ویژه نباید در ذهن سیاســتگذاران شــکل گیرد زیرا ما با ۲ موجودیت 

متفاوت مواجه هستیم.
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 باخت جادوگر آمریکایی بمب خبری بود که حیرت جهان کشتی را به همراه داشت. مسابقات فینال ایکس به عنوان مرحله نهایی گزینشی تیم ملی کشتی آمریکا بامداد روز دوم اردیبهشت ماه 
به پایان رسید.در این مسابقات اتفاقات مهمی رخ داد که باخت قهرمانان جهان و المپیک از مهمترین آنان بود. در پیکارهای گزینشی تیم ملی کشتی آمریکا جی دن کاکس، توماس گیلمان، 
جردن باروز و دیوید تیلور نتوانستند نتایج لازم را برای حضور در بازی های المپیک پاریس کسب کنند. کاکس پس از این رقابت ها از دنیای قهرمانی خداحافظی کرد و باروز نیز به احتمال زیاد 
در مسیر کاکس قرار خواهد گرفت.اما بمب خبری مسابقات فینال ایکس شکست دیوید تیلور قهرمان جهان و المپیک بود. مردی که از وی به عنوان فوبیای ورزش ایران یاد می شد. جادوگر 
آمریکایی در ۶ رقابت با حسن یزدانی، موفق شد پنج مرتبه نابغه کشتی ایران و جهان را شکست دهد. یزدانی از المپیک ۲۰۱۶ ریو در عرصه داخلی و بین المللی به جادوگر آمریکایی باخته است.

بردهای پرتکرار تیلور در مسابقات جهانی و المپیک نام این قهرمان آمریکایی را وارد فرهنگ لغات ورزشی ایران کرد؛ نامی که رقابت های او با مرد پرمدال کشتی ایران همواره برای شهروندان 
با استرس و ترس همراه بود و این استرس در نهایت به رقیبی توانمند برای یزدانی تبدیل شد تا کاپیتان تیم ایران در ۸۳ درصد از رقابت های خود برابر این جادوگر دنیای ورزش بازنده باشد. 

  نکونام تمرین استقلال را تعطیل کرد
با تصمیم کادر فنی استقلال، تمرین امروز این 

تیم تعطیل شد.
تیم فوتبال اســتقلال در هفته بیست و پنجم 
رقابنهــای لیگ برتــر به مصاف تراکتورســازی 

خواهد رفت.
با توچه به اینکه امروز مرحله یک هشتم نهایی 
رقابتهای جام حذفی برگزار خواهد شد و استقلال 
در همان دور اول از این رقابتها حذف شد، با تصمیم 
کادر فنی آبی پوشان، تمرین امروز این تیم تعطیل 

شد و بازیکنان به استراحت خواهند پرداخت.

 افشــاگری بازیکن پیشین فولاد علیه 
این تیم

بازیکن ســابق تیم فوتبال فولاد خوزستان در 
خصــوص نحوه چیدمان بازیکنان در ترکیب این 
تیم برای دیدارهای لیگ برتر دست به افشاگری زد.

ســعید واسعی مهاجم تیم مس رفسنجان در 
خصوص دیدار با پیکان اظهار داشــت: مستحق 
پیروزی در این بازی بودیم و خیلی هجومی کار را 
شروع کردیم و مطمئن بودیم که این بازی را پیروز 
خواهیم شد. مهم صعود از مرحله یک هشتم نهایی 

جام حذفی بود که به آن دست یافتیم.
او در خصوص عدم استفاده مربیان فولاد از او 
در نیم فصل اول گفت: ابتدا باید از عزیزانی که من 
را در خوزستان حمایت کردند، تشکر کنم. زمانی 
که ایگناسیو مارتینز هدایت فولاد را بر عهده داشت 
ارتباط گرفتن با او ســخت بود و یکی، دو بازیکن 
بودند که در نحوه انتخاب نهایی ترکیب تیم دخالت 

داشتند و از این بابت خیلی ناراحت بودم.
واســعی افزود: متأســفانه مدیــران فولاد با 
ترفندهای خودشان از من رضایت نامه فسخ قرارداد 
گرفتند تا همه دســتمزدم را ندهند و قرار بود در 
یک تاریخ معین پولی را به حسابم واریز کنند که 

باز هم بدقولی کردند.
واسعی تصریح کرد: یکی از بازیکنان فولاد به 
سرمربی گفته بود یا جای من در تیم خواهد بود یا 
واسعی و در بازی آخری که برای فولاد برابر صنعت 
نفت بازی کردم روی هر دو گل تأثیر داشــتم اما 
شرایط به گونه ای پیش رفت که از فولاد جدا شدم 
و اکنون از حضور در مس رفسنجان رضایت دارم.

 پیشــنهاد وزارت ورزش برای تعیین 
مدیریت پرسپولیس و استقلال

مشــاور وزیر ورزش در امور قهرمانی تاکید 
داردکه وزارت ورزش در انتخاب مدیران سرخابی 
ها دخالتی ندارد اما در عین حال یک پیشنهاد 

را مطرح کرد.
 علی رغبتی، مشــاور وزیــر ورزش در امور 
قهرمانی با تاکید بــر اینکه انتخاب مدیران دو 
باشــگاه پرسپولیس و استقلال با مالکان جدید 
این دو باشگاه است، گفت: البته انتخاب اعضای 
هیات مدیــره قوانینی دارد کــه از ان تبعیت 

می شود.
وی همچنین تصریح کرد: پیشــنهاد ما این 
است مالکان جدید تا پایان فصل از مدیران فعلی 

دو باشگاه حمایت کنند تا به سرانجام برسند.
رغبتی تاکید کرد: وزارت ورزش این آمادگی 
را دارد که در این زمینه مشــورت های لازم را 
بدهد اما در انتخاب مدیران دو باشگاه استقلال 

و پرسپولیس هیچ دخالتی ندارد.

برای   وضعیت مبهم یک اســتقلالی 
دیدار با تراکتور

وضعیت آرمین سهرابیان برای تقابل حساس 
برابر تراکتور هنوز نامشخص است.

 یکــی از مهره هــای کلیدی اســتقلال در 
این فصل، آرمین ســهرابیان است که علاوه بر 
موفقیت در انجام ماموریت هایش به عنوان یک 
مدافع، در چند دیدار نیز توانســت با باز کردن 
دروازه حریفان، نقش مهمی در کسب امتیازات 
تیمش داشته باشد. بازیکنی که در جدال آخر 
آبی پوشان، با یک بدشانسی به تقابل با نماینده 

قزوین نرسید.
در آخرین تمرین اســتقلال پیش از جدال 
برابر شــمس آذر بود که آرمین ســهرابیان به 
دلیل مصدومیت نتوانســت تیمــش را در این 
دیدار همراهی کند. آسیب دیدگی او طولانی تر 
از تصور اولیه به طول انجامید و این بازیکن به 
کمتر از دو هفته انجام کارهای توان بخشی جهت 

بازگشت به میادین نیاز داشت.
با این حال، ســهرابیان طــی روزهای اخیر 
مشــغول انجام تمرینات ویژه ای بود که توسط 
کادر پزشــکی در نظــر گرفته شــده و تلاش 
می کند تا به هر نحوی که شــده خودش را به 
جدال حساس مقابل تراکتور برساند، دیداری که 
در تبریز برگزار خواهد شــد و آبی پوشان برای 
کســب عنوان قهرمانی، به ۳ امتیاز این دیدار 

نیاز ویژه ای دارند.
رسیدن ســهرابیان به جدال برابر تراکتور از 
این لحاظ حائز اهمیت اســت که رافائل سیلوا 
نیز همچنان به دلیل آسیب دیدگی از تمرینات 
گروهی به دور است و برای اینکه نکونام بتواند 
یــک مدافع تخصصــی را حداقل روی نیمکت 
داشته باشــد، منتظر چراغ سبز کادر پزشکی 
است تا نام آرمین سهرابیان را نیز جزء مسافران 

تبریز قرار دهد.

    لژیونرهای فوتبال 
ایران در هفته روبه پایان 
عملکردهای متفاوتی از 
خود به نمایش گذاشتند 

که در میان آنها محمد 
امین حزباوی و علیرضا 
جهانبخش موفق شدند 

جام قهرمانی را بالای سر 
ببرند و شهاب زاهدی 

همچنان به درخشش در 
لیگ ژاپن ادامه می دهد.

 دو جام برای ملی پوشان و 
درخشش یک گلزن در ژاپن

ورزش 

سعید جمشیدیان    |   در بین لژیونرهای فوتبال ایران، محمد امین حزباوی در تیم »السد« و علیرضا جهانبخش در تیم »فاینورد« توانستند جام 
قهرمانی را بالای سر ببرند و مهدی طارمی هم به روزهای خوبش در پورتو برگشت.
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 در مدیریت سرخابی ها نباید اشتباهی صورت بگیرد

استقلال با پیروزی برابر تراکتور روحیه مضاعفی خواهد گرفت

 پیشکسوت فوتبال ایران تاکید کرد: ارزش معنوی استقلال و پرسپولیس ماحصل 
ســال ها زحمت و تلاش است و امیدوارم با مدیریت صحیح شاهد اتفاقات خوبی در 

این راه باشیم.
حسین عبدی، در خصوص واگذاری دو تیم استقلال و پرسپولیس واکنش اظهار 
داشــت: اتفاقی که الان افتاده این اســت که مدیریت معنوی برند و نام تجاری این 
دو تیم، دســت خوش تغییر و تحول شده و نباید فراموش کرد این برند نیز ماحصل 
حمایت های مردم و تماشاگران و البته پیشکسوتانی است که برای این دو تیم بزرگ 
بازی و کســب اعتبار کرده اند.وی ادامه داد: در گذشته فوتبال شکل و رسمی دیگر 
داشــت، در در زمین های خاکی تمرین و در آزادی مســابقه می دادیم،  به نظر من 
ارزش گذاری معنوی این دو باشــگاه خیلی بالاست و امیدوارم حرکتی که آغاز شده 

به خوبی مدیریت شود تا شاهد اتفاقات خوبی در فوتبال ایران باشیم.
سرمربی تیم ملی فوتبال جوانان کشورمان یادآور شد: تیم جدید مدیریتی باید بر 
اساس استانداردهای فوتبال روز دنیا حرکت کند، نکته مهم این است که نباید شاهد 
ریخت و پاش های بی رویه باشیم چراکه با یک حرکت اشتباه دچار مشکل خواهیم 
شد. ســرمایه گذاری با هزینه کرد بی رویه تفاوت بسیار دارد و امیدوارم با حرکت در 

مسیر درست، شاهد توسعه فنی و کیفی استقلال و پرسپولیس باشیم.
عبدی در واکنش به این سئوال که شرایط لیگ برتر فوتبال ایران را چطور ارزیابی 
می کند، گفت: از نظر کیفی لیگ خوبی را شــاهد نبودیم و این اتفاق سال قبل هم 

رخ داد. متاسفانه برخی تیم ها فقط می آیند که بازی کنند و هدف اولشان این است 
که نتیجه را واگذار نکنند. هر چند الان در بالای جدول شــاهد رقابت اســتقلال و 

پرسپولیس با اختلاف یک امتیاز هستیم اما در کل کیفیت لیگ، بسیار پائین بود.
پیشکســوت فوتبال پرسپولیس در واکنش به این سئوال که در هفته های پایانی 
لیگ کدام تیم بهتر بوده و شــانس قهرمانی دارد، خاطر نشان کرد: مردم فوتبال را 
خوب درک می کنند و امیدوارم هر تیمی که بهتر عمل کند این فرصت را داشــته 

باشــد تا با قهرمانی لیگ رابه پایان ببرد. نکته مهم در این میان به رضایت هواداران 
باز می گردد و امیدوارم در نهایت آنها از این فوتبال لذت ببرند.

ســرمربی ســابق تیم فوتبال نوجوانان ایران در پاســخ به این سئوال که چرا از 
استعدادهای جوان فوتبالی در لیگ برتر آنطور که باید استفاده نمی شود، تاکید کرد: 
بیشــتر بازیکنان تیم فوتبال نوجوانان در حال حاضر با تیم های لیگ برتری تمرین 
کرده و چند بازیکن هم در این مسابقات فرصت بازی داشته اند اما باشگاه ها هم در 
رونــد فعالیت خود معذوریت هایی دارند که به آنها حق می دهیم. البته چند بازیکن 
ما از کشــورهای اروپایی و لیگ های معتبر پیشنهادهایی داشته اند که این امر نشان 
می دهد آنطرف آب ها استعدادهای ما را بهتر دیده اند و شرایط حضور این بازیکنان 
را در تیم های خود مهیا می کنند. هدف ما این اســت که همانند تیم نوجوانانی که 
داشتیم در رده جوانان نیز با همان برنامه کار کنیم تا پشتوانه خوبی برای تیم ملی 
فوتبال ایران فراهم کنیم.عبدی با اشــاره به برد العین برابر النصر و الهلال عربستان 
که با سرمایه گذاری کلان در آسیا به دنبال موفقیت هستند، گفت: سال هاست زنگ 
خطر در آسیا برای ما به صدا درآمده و اگر کمی کوتاهی کنیم از تیم های این قاره 
جا خواهیم ماند. فوتبال امروز با گذشته تغییرات بسیاری دارد و همه تیم های آسیا 
از جمله افغانستان، میانمار و حتی نپال هم سرمایه گذاری عظیمی را در دستور کار 
خود قرار داده اند. البته این مختص به فوتبال نیست اما این سرمایه گذاری در فوتبال 
بیشتر دیده می شود و امیدوارم مسئولان امر به آن اشراف کامل و جامع داشته باشند.

پیشکســوت استقلال گفت: اســتقلال با برد برابر تراکتور روحیه مضاعفی برای 
بازی های بعد خود پیدا خواهد کرد.ســعید مراغه چیان، در ارزیابی از عملکرد تیم 
اســتقلال در نیم فصل دوم اظهار کرد: اســتقلال تا امروز نتایج خوبی کسب کرده 
اســت. هرچند نکونام آن بازیکنانی که مدنظرش بود را نتوانست جذب کند اما تیم 
خوبی ســاخته و نتایج آن راضی کننده بوده اســت.وی گفت: اســتقلال چون تنها 
یک امتیاز با پرســپولیس اختلاف دارد طبیعی اســت که در هر بازی دچار استرس 
شــود. بازی برابر شمس آذر نیز تا دقیقه ۸۰ بازی در دست استقلال بود و توانست 
۳ گل وارد دروازه حریف کند اما نمی دانم چرا دقایق آخر بازی تیم از هم پاشــید و 
بازیکنان نتوانستند تاکتیک های خود را به درستی پیاده کنند و در نتیجه ۲ گل از 
شمس آذر دریافت کردند. قطعا اگر بازی تمام نمی شد شاید شرایط به ضرر استقلال 
تمام می شــد.مراغه چیان با اشاره به بازی بعد استقلال برابر تراکتور، خاطرنشان کرد: 
استقلال باید برابر تراکتور بازی خوبی ارائه دهد و ۳ امتیاز لازم را کسب کند. اگر امتیاز 
از دست بدهد ادامه مسیر برای استقلال با توجه به اینکه تنها یک امتیاز با پرسپولیس 

اختلاف دارد، ســخت خواهد شــد.این پیشکسوت اســتقلال افزود: درست است که 
بازیکنان با تعصب بازی می کنند اما باید در آرامش و بدون استرس بازی های آینده را 
پیش ببرند. ۲ گلی که اســتقلال در دقایق پایانی از شمس آذر خورد به دلیل همین 
استرس و نداشتن تمرکز کافی بود. امیدوارم در بازی های آینده این مساله تکرار نشود. 
اگر استقلال ۳ امتیاز را از تراکتور بگیرد با روحیه بهتری بازی های بعد را ادامه خواهد 

داد.این پیشکسوت استقلال در پاسخ به این سوال که نتیجه بازی استقلال - تراکتور 
چقدر در سرنوشت قهرمانی استقلال تاثیر خواهد داشت؟ اظهار کرد: تا پایان نیم فصل 
دوم ۶ بازی دیگر باقی مانده و این طور نیســت که بگوییم برد یا باخت این دیدار در 
سرنوشت قهرمانی استقلال تاثیرگذار خواهد بود. رقیب اصلی استقلال در حال حاضر 
پرسپولیس است و شرایط هر دو تیم اکنون به گونه ای است که سعی می کنند امتیاز 
از دست ندهند تا از کورس قهرمانی عقب نیفتند.مراغه چیان ادامه داد: درست است 
پرسپولیس بازی سختی را برابر سپاهان خواهد داشت و تلاش سپاهان بر این است که 
برنده دیدار باشد، اما استقلال نباید تمرکز خود را روی این موضوعات قرار دهد و حواسش 
به بازی های خود باشد تا امتیاز از دست ندهد.مراغه چیان همچنین در پاسخ به این 
پرسش که نکونام چگونه می تواند چالش خط دفاعی خود را با نبود سیلوا و سهرابیان 
حل کند؟ اظهار کرد: فاصله بین خط دفاع، هافبک و فوروارد استقلال باید کم شود، 
 یعنی فاصله ها به حدی کم باشد که اگر توپ گیری از طریق هافبک انجام نشد دفاع به 

راحتی بتواند آن را بگیرد.

لژیونرهای فوتبال ایران در هفته روبه پایان عملکردهای متفاوتی از خود به نمایش گذاشتند که در میان آنها محمد امین حزباوی 
و علیرضا جهانبخش موفق شدند جام قهرمانی را بالای سر ببرند و شهاب زاهدی همچنان به درخشش در لیگ ژاپن ادامه می دهد.

 جشن قهرمانی حزباوی در شب اخراج امید ابراهیمی
تیم های فوتبال السد و الشمال در هفته بیست و یکم رقابت های لیگ ستارگان قطر به مصاف هم رفتند که این دیدار درنهایت 

با نتیجه ۴ بر صفر به سود السد به پایان رسید تا این تیم قهرمان لیگ فوتبال قطر شود.
امید ابراهیمی بازیکن الشمال هم در دقیقه ۳۶ با خطا روی بازیکن حریف با کارت قرمز داور جریمه و از زمین اخراج شد. تیم 

فوتبال السد به دنبال این پیروزی موفق شد جام قهرمانی لیگ ستارگان قطر را بالای سر ببرد.
السد در این فصل به لطف حضور »امین حزباوی« توانسته است خط دفاع مستحکمی داشته باشد و با دریافت تنها ۱۷ گل 
خورده بهترین عملکرد دفاعی را در فصل جاری داشته است. به این ترتیب این مدافع ۲۰ ساله در نخستین تجربه خود به عنوان 

لژیونر موفق شد به مقام قهرمانی برسد.
حزباوی که نخستین فصل حضورش را در السد سپری می کند در این فصل در ۱۹ بازی برای تیمش به میدان رفت.

 فرار آویسپا از شکست با درخشش زاهدی
در هفته نهم لیگ برتر فوتبال ژاپن تیم های فوتبال »آویسپا فوکوئوکا« و »جوبیلو ایواتا« به مصاف هم رفتند که این دیدار در 
پایان با نتیجه تساوی ۲ به ۲ خاتمه یافت. شهاب زاهدی مهاجم ایرانی تیم آویسپا در این دیدار از ابتدا در ترکیب تیمش حضور 

داشت و موفق شد هر دو گل تیمش را به ثمر برساند.
در دقیقه ۶۰ و در حالی که آویسپا با ۲ گل عقب بود زاهدی از روی توپی که در محوطه جریمه به او رسیده بود موفق شد 
اختلاف را به حداقل برساند. این مهاجم سابق پرسپولیس در دقیقه ۷۸ با یک حرکت انفرادی تماشایی موفق شد برای بار دوم 

دروازه »جوبیلو ایواتا« را باز کند.
زاهدی با این ۲ گل شمار گل های خود را در لیگ برتر ژاپن به ۵ رساند تا در بین برترین گلزنان »جی لیگ« در رده سوم قرار بگیرد.

دیوید تیلور، بی رحم 
دوست داشتنی

 مهدی طارمی و بازگشت به روزهای شیرین
در هفته سی ام رقابت های لیگ برتر پرتغال تیم پورتو مهمان کاسا پیا بود و در پایان با نتیجه ۲ 
بر یک به پیروزی رسید.مهدی طارمی که اخیراً به ترکیب اصلی پورتو برگشته هفته گذشته عملکرد 
خوبی از خود به نمایش گذاشته بود در این بازی هم حضور مؤثری داشت. طارمی در این بازی از ابتدا 
در ترکیب ثابت تیمش حضور داشت و ۸۵ دقیقه بازی کرد و موفق شد پاس گل دوم تیمش را ارسال 
کند. او در ۲ بازی قبلی هم برای پورتو گل زده بود و دوباره به فرم خوب فصل گذشته برگشته است.

بازی های مؤثر طارمی برای پورتو موجب شد مورد تمجید رسانه های این تیم هم قرار بگیرد و 
صفحه رسمی باشگاه پورتو به او لقب »شاهزادی پارسی« دارد.

همچنین سرمربی تیم فوتبال پورتو در کنفرانس خبری به تمجید از این بازیکن پرداخت و او 
را بازیکنی متعهد و حرفه ای توصیف کرد.ســایت »noticiasaominuto« به نقل از »پیرو آسیلیو« 
مدیر ورزشی باشگاه اینتر خبر داد که حضور مهدی طارمی مهاجم ایرانی تیم فوتبال پورتو در فصل 
آینده به این تیم قطعی است. او در این خصوص اظهار داشت: ما از خیلی وقت پیش کارهای انتقال 
بازیکنان جدید به اینتر برای فصل آینده را انجام داده ایم. برخی از آنها را خیلی سریع اعلام کردیم 

که به نظرم کار اشتباهی بود و باید در پایان فصل رسانه ای می شد.

 سعید عزت اللهی و گلزنی برای شباب الاهلی
تیم های فوتبال شباب الاهلی و الاتحاد کلبا در هفته بیستم رقابت های ادنوک امارات به مصاف 

هم رفتند که این بازی در پایان با نتیجه پرُگل ۴ بر یک به سود شباب الاهلی به پایان رسید.
سعید عزت اللهی هافبک ایرانی تیم شباب الاهلی در این بازی، گل دوم تیم خود را در وقت های 
اضافه نیمه اول به ثمر رساند و تا دقیقه ۶۱ در ترکیب شباب الاهلی حضور داشت. صفحه »فانتاسی 
دورینا« در شبکه اجتماعی X که به پوشش بازی های لیگ امارات می پردازد عزت اللهی را در جمع 
۴ بازیکن برتر دیدارهای روز گذشته قرار داد. سایت »sofascore« نیز، به عزت اللهی نمره ۲/   ۸ از 

۱۰ را داد و پس از »یحیی الغسانی« دومین بازیکن برتر زمین انتخاب شد.
عزت اللهی پس از جام ملت های آسیا، راهی شباب الاهلی شد و در دو هفته اخیر توانسته برای 
تیمش گلزنی کنددر این دیدار مهدی قایدی هم در تیم الاتحاد کلبا حضور داشت و تنها گل این 

تیم با پاس گل این لژیونر ایرانی به ثمر رسید.

 محمد محبی نامزد بهترین بازیکن سال روسیه شد
محمد محبی، مهاجم ایرانی تیم فوتبال روستوف از سوی سازمان لیگ برتر روسیه به عنوان یکی 

از ۱۰۰ نامزد کسب جایزه بهترین بازیکن سال این مسابقات معرفی شد.
ماه آینده در نظرسنجی از خبرنگاران ورزشی، ۳۰ بازیکن برتر به مرحله دوم انتخاب بازیکن سال 
لیگ برتر روســیه راه می یابند. بهترین بازیکنان ماه مسابقات نیز به صورت خودکار در این مرحله 

حضور خواهند داشت که محمد محبی یکی از آنها است.
محبی پیش از این به عنوان بهترین بازیکن ماه مارس لیگ برتر فوتبال روسیه انتخاب شده بود.

 علیرضا جهانبخش و قهرمانی در جام حذفی هلند
تیم فوتبال فاینورد برابر نایمخن فینال جام حذفی فوتبال هلند را برگزار کرد که این دیدار با 
وجود حاشــیه هایی که از سوی تماشاگران به همراه داشت با پیروزی یک بر صفر به سود فاینورد 
به پایان رسید.پایکسائو )۵۹( تک گل این دیدار را به ثمر رساند و همچنین علیرضا جهانبخش نیز 
از دقیقه ۸۷ برای فاینورد بازی کرد تا در آخرین روزهای حضورش در این باشگاه قهرمانی در جام 

حذفی جام هلند را جشن بگیرد.

 »دیبالا« گل سردار آزمون را پرپر کرد
در هفته سی و دوم سری آ ایتالیا شامگاه دوشنبه از ساعت ۲۰ تیم های فوتبال »رم« و »بولونیا« 

به مصاف هم رفتند که این دیدار در پایان با برتری ۳ بر یک بولونیا به پایان رسید.
ســردار آزمــون لژیونر ایرانی رم که در این دیــدار کار را از روی نیمکت آغــاز کرد در دقیقه 
۵۲ بــه جــای تامــی آبراهام وارد زمین شــد و ۴ دقیقه پس از ورودش به زمین موفق شــد گل 
نخســت رم را به ثمر برســاند. در این صحنه آزمون ابتدا از روی ســانتر هم تیمی خود یک ضربه 
ســر به ســمت دروازه بولونیا شــلیک کرد که با دفع دروازه بان مواجه شــد و در برگشت یک بار 
 دیگــر تــلاش کــرد دروازه را باز کند که باز هــم دروازه بان مانع از این اقدام شــد و باز هم توپ

 برگشــت داده شــد و این مهاجم برای بار سوم شانس خود را امتحان کرد و در نهایت موفق شد 
دروازه حریف را باز کند.

اما در دقیقه ۶۵ »الکسی سلماکرز« یک بار دیگر بولونیا را به گل رساند تا بازی ۳ بر یک شود. 
در این صحنه اشتباه دیبالا موجب شد توپ به بازیکنان حریف برسد تا از روی یک ضد حمله سریع 

دروازه رم برای باز سوم باز شود.

  الهیار صیادمنش و ناکامی در گلزنی
در هفته سی و پنجم ژوپیر لیگ بلژیک تیم وسترلو به مصاف »لوون« رفت. الهیار صیادمنش در 

این دیدار کار را از روی نیمکت آغاز کرد و در دقیقه ۶۷ وارد زمین شد.
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دلار  64.600

یورو 69.200

پوند  80.650

درهم  17.750

لیر  2.050

سکه  تمام  42.400.000

سکه نیم  25.100.000

سکه ربع  15.100.000

سکه یک گرمی  6.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

شیائومی نیامده رکورد زد!

 SU۷ شــیائومی بیش از ۷۵ هزار سفارش برای خودروی
ثبــت کرده و بیش از ۱۰ هزار تحویل در ژوئن را هدف قرار 
داده است. لی جون، بنیانگذار چینی شیائومی اعلام کرد که 
تا ۲۴ آوریل ۷۵ هزار و ۷۲۳ سفارش برای سدان الکتریکی 
SU۷ اســپرت خود ثبت کرده است و قصد دارد بیش از ۱۰ 

هزار دستگاه را در ژوئن تحویل دهد.
لی طی رویدادی در اولین روز رسانه ای نمایشگاه خودرو 
پکن گفت که هدف تحویل رکوردی را برای ارائه خودروهای 

الکتریکی  به ثبت می رساند.
لی در یک کنفرانس اظهار کرد که که شیائومی بیش از 
۱۰۰ هزار تحویل برای SU۷ در ســال ۲۰۲۴ را هدف قرار 
داده است و قصد دارد تجارت خودروسازی خود را برای سه 

سال آینده ۱۰۰ در صد بر بازار چین متمرکز کند.
بر اســاس گزارش رویتــرز، اولین SU۷ به جنگ قیمت 
 خودروهــای برقــی در بزرگتریــن بازار خــودروی جهان

 دامن می زند

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
    شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

عاطفه دهقان   | شــرکت رم از دو نسخه جدید 
وانت پیکاپ ۱۵۰۰ با نام های ربل ایکس و وارلاک 
رونمایی کرد. این خودروها به پیشرانه هوریکین مجهز هستند.

مهم ترین اخبار رم ۱۵۰۰ مدل ۲۰۲۵ فقط به رونمایی از مدل 
جدید RHO با بدنه و سیستم تعلیق TRX مربوط نمی شود چراکه 
این خودروســاز آمریکایی دو تریم دیگر از وانت پیکاپ مشهور 
خود را با نام های ربل ایکس و وارلاک معرفی کرده اســت. مدل 
ربل ایکس از تجهیزات اضافی برای آسایش بیشتر سرنشینان و 
همچنین عملکرد بهتر در آفرود نســبت به مدل استاندارد ربل 
سود می برد. مدل وارلوک نیز اگرچه ادامه دهنده مدل سال قبل 

است اما به پیشرانه ۶ سیلندر خطی جدید مجهز شده است.
ربل ایکس،  عضو فول آپشــن خانواده ربل به شــمار می رود 
و برای گرامی داشــت ده سالگی استفاده از این نام معرفی شده 
است. خودروی موردبحث بر اساس گروه تجهیزات سطح ۲ ربل 
شــکل گرفته و از ویژگی هایی همچون نمایشــگر لمسی ۱۴.۵ 
اینچی، نمایشــگر مخصوص سرنشین جلو، سانروف پانورامیک، 

صندلی های جلو و عقب گرم شــونده، فرمان گرم کن دار، شارژ 
بی سیم گوشی هوشمند و سیستم صوتی هارمن کاردون با ۱۹ 
بلندگو ســود می برد. یکی از ویژگی های برجسته رم ۱۵۰۰ ربل 
ایکس ۲۰۲۵ را می توان کروز کنترل جاده های ناهموار دانست 
که علاوه بر حفظ ســرعت در این مســیرها باعث تنظیم مداوم 

دامپرها و فرمان می شود.
شاید این سیســتم در نگاه اول مختص سرعت های پایین و 
مشــابه کرال کنترل تویوتا یا تریل کنترل فورد به نظر برسد اما 
رم خیلی وارد جزئیات نشــده اســت. جدای از این موارد، ربل 
ایکس دارای نشــان های مخصوص داخــل کابین، صندلی های 
راحت تر، پدال شیفتر و تریم قرمز کابین است. سیستم تعلیق با 
ارتفاع بیشتر از سطح زمین، شوک های بیلشتین، لاستیک های 
۳۳ اینچــی و رینگ های ۱۷ اینچی، آنتی رول بارهای نرم تر در 
عقب، کاپوت اســپرت، سپر مشکی، سینی محافظ پیشرانه، مه 
شکن های LED و... جزو ویژگی های آفرود و ظاهری رم ۱۵۰۰ ربل 
ایکس خواهند بود. نیروبخش این وانت پیکاپ پیشرانه ۶ سیلندر 

۳ لیتری توئین توربوی هوریکین با ۴۲۰ اسب بخار قدرت است. 
برای خرید این خودرو باید حدود ۶۶ هزار دلار پرداخت کرد.

اما به رم ۱۵۰۰ وارلاک برسیم که یک گزینه ارزان تر نسبت 
به مدل ربل محسوب می شود هرچند به همین خاطر فاقد برخی 

تجهیزات مدل فول این خانواده خواهد بود. 
البته برخی موارد همچون سیستم تعلیق با ارتفاع بیشتر، سینی 
محافظ، تریم تیره بدنه از جمله دو خروجی اگزوز جزو تجهیزات 
اســتاندارد مدل وارلاک خواهند بود. این وانت به رینگ های ۱۸ 
اینچی، نمایشــگر ساده ۸.۴ اینچی، پشــت آمپرهای سنتی و 
صندلی جلوی پارچه ای مجهز اســت. در لیســت تجهیزات این 
خــودرو مواردی همچون فرمان چرمی، کروز کنترل، دســتیار 
حفــظ خودرو بین خطوط، پایش نقاط کور، صندلی های جلوی 
گرم شــونده و پله های جانبی به عنوان آپشن ارائه شده اند. زیر 
کاپوت مدل موردبحث پیشــرانه هوریکین با ۴۲۰ اســب بخار 
قدرت قرار دارد. قیمــت رم ۱۵۰۰ وارلوک ۲۰۲۵ از حدود ۵۶ 

هزار دلار آغاز می شود.

معرفی  رم 1500 ربل ایکس 
و وارلاک 2025 با 420 اسب بخار
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شماره : 1624

  اینفوگرافیک

ابرپروژه سد و 
نیروگاه »اومااویا« 
نمونه توان صنعت 
فنی و مهندسی 
کشور

ابرپروژه سد و نیروگاه 
»اومااویا« نمونه ای از توان 
صنعت فنی و مهندسی 
ایران است. یک سد 
پیشرفته به لحاظ مختصات 
مهندسی که دارای مسیر 
انتقال آب از یک سطح به 
سطحی دیگر بوده است، 
همچنین به صورت همزمان 
یک نیروگاه و یک سد 
پیشرفته مبتنی بر کار 
علمی در کشور سریلانکا 
انجام شده است.

 قیمــت نقره )XAG/USD( پــس از مواجهه با فروش 
چشمگیر در هفته ی گذشــته، در جلسه ی اروپایی روز 

پنج شنبه، حمایت موقتی نزدیک به ۲۷ دلار پیدا کرد.
 )XAG/USD( به نقل از »اف ایکس استریت« قیمت نقره 
پس از مواجهه با فروش چشمگیر در هفته ی گذشته، در 
جلسه ی اروپایی روز پنج شنبه، حمایت موقتی نزدیک به 
۲۷ دلار پیدا کرد. گفتنی است همزمان با تضعیف ارزش 
دلار، مقداری علاقه به خرید پیرامون فلز سفید پیدا شد.

شاخص دلار آمریکا )DXY( پس از گزارش PMI اولیه 
ایالات متحده در ماه آوریل مبنی بر کاهش ورودی های 
جدید برای اولین بار در شش ماه گذشته، در حوالی سطح 
۱۰۵.۶۰ قرار دارد که باعث ایجاد شک و تردید در مورد 

چشم انداز قوی اقتصادی شده است.
با این حال، از آنجا که سیاست گذاران فدرال رزرو با در 
نظر گرفتن تقاضای نیروی کار قوی و داده های سرسختانه 
تورم بالاتر، بر حفظ چارچوب سیاست فعلی برای مدت 
طولانی تر تاکید کرده اند، چشم انداز بلندمدت دلار آمریکا 

هنوز کمرنگ نشده است.
در آینده، دلار آمریکا بر اساس داده های اولیه ی تولید 
ناخالص داخلی )GDP( سه ماهه ی اول، سنجیده خواهد 
شد. طبق برآوردها اقتصاد ایالات متحده باید ۲.۵ درصد 
رشد کند که نمایانگر سرعتی کمتر از رشد ۳.۵ درصدی 

ثبت شده در سه ماهه آخر سال ۲۰۲۳ بوده است.
از ســوی دیگر، داده های قوی تولید ناخالص داخلی 
ایالات متحده، گمانه زنی ها برای فــرود نرم فدرال رزرو 
را بهبود می بخشــد. ناگفته نماند که فرود نرم وضعیتی 
اســت که در آن بانک مرکزی بدون ایجاد رکود به ثبات 

قیمت می رسد.
بازدهی ۱۰ ســاله خزانه داری آمریکا نزدیک به ۴.۶۵ 
درصد اســت که پیش از انتشار داده های شاخص قیمت 
هزینه مصرف شخصی )PCE( در ماه مارس که روز جمعه 

منتشر می شود، تثبیت شد.

 نقره در جستجوی
 حمایت موقت

قیمت نفت در روز پنج شنبه با کاهش تقاضای سوخت 
در ایالات متحده، بزرگترین مصرف کننده ی نفت جهان، 

تغییر چندانی نداشت.
بــه نقــل از »اینوســتینگ« قیمت نفــت در روز 
پنج شــنبه در ســایه ی کاهــش تقاضای ســوخت در 
 ایالات متحــده، بزرگترین مصرف کننده ی نفت جهان، 
تغییر چندانی نداشت. در همین راستا، بهای معاملات 
آتی نفت برنت پس از افت ۰.۵ درصدی در جلســه ی 
قبل، با ۹ ســنت افزایش به ۸۸.۱۱ دلار در هر بشــکه 
رســید. قیمت نفت خام وســت تگــزاس اینترمدیت 
 آمریکا نیز در ماه ژوئن پس از افت ۰.۶ درصدی در روز 
چهارشــنبه، با ۷ سنت افزایش به ۸۲ دلار و ۸۸ سنت 

در هر بشکه رسید.
گفتنی اســت نوســانات بهای نفــت در بحبوحه ی 
نشانه هایی از کندی رشــد اقتصاد و نگرانی ها پیرامون 
گســترش درگیری در منطقه ی کلیدی تولیدکننده ی 

نفت خاورمیانه روی داد.
 )EIA( داده هــای اداره اطلاعات انرژی ایالات متحده
در روز چهارشــنبه حاکی از آن بود که تقاضای بنزین 
در هفته ی منتهی به ۱۹ آوریل، ۲.۸ درصد نســبت به 
هفته ی قبل، و ۱۱ درصد نسبت به سال گذشته کاهش 
یافته است. تقاضای سوخت تقطیری نیز نسبت به یک 
هفته ی قبل کمتر شــده و نسبت به سال قبل نیز ۴.۷ 

درصد کاهش یافته است.
بررسی ها حاکی از آن است که کاهش تقاضای سوخت 
در بحبوحه ی نشانه هایی از کاهش فعالیت های تجاری 
ایــالات متحده در ماه آوریل رخ می دهد و در این بین، 
داده های تورم و اشتغال قوی تر از حد انتظار به این معنی 
است که فدرال رزرو ایالات متحده احتمالاً کاهش نرخ 
بهره ی مورد انتظار را به تأخیر می اندازد و بر احساسات 

اقتصادی تأثیر می گذارد.

قیمت های نفت، فاقد 
تغییر چشمگیر

در حالی که به نظر می رسد جهان بیش از هر وقت 
دیگری به بکارگیری ربات های مستخدم انسان نما در 
خانه ها نزدیک شده است، ایلان ماسک در جدیدترین 
اظهار نظر خود اعلام کرده است که ربات انسان نمای 
اپتیموس شرکت تسلا احتمالا از سال ۲۰۲۵ فروش 

خود را آغاز می کند.
 ربات های انسان نما نسل جدید و مورد انتظاری از 
ربات ها هستند که با استقبال خوبی از جانب مردم و 
تولیدکنندگان و توسعه دهندگان مواجه شده اند. در 
حالی که شاید در گذشته این نوع ربات ها فقط در 
داستان ها و فیلم های علمی-تخیلی حضور داشتند 
و کســی فکرش را نمی کرد که به همین شکل به 
زندگی روزمره ما وارد شوند، اما به نظر می رسد این 

امر در حال وقوع است.
اکنون از آنجایی که به نظر می رسد شرکت تسلا 
 )Optimus(در توسعه ربات انســان نمای اپتیموس
پیشرفت جدیدی داشته اســت، طبق اعلام ایلان 
ماســک، این ربات می تواند تا ســال ۲۰۲۵ فروش 

خود را آغاز کند.
ایــلان ماســک مدیرعامل تســلا پیش بینی 
جسورانه ای در مورد ربات های انسان نما کرده است. 
وی ضمن افشای تاریخ احتمالی عرضه اپتیموس ادعا 
کرد که این ربات ها می توانند به ارزشمندترین دارایی 

شرکت تسلا تبدیل شوند.
ماسک با تاکید بر جنبه مالی همه چیز گفت: من 
فکر می کنم اپتیموس از هر چیز دیگر ارزشمندتر 

خواهد بود.
ربات اپتیموس در حال حاضر کارهای ساده ای را 
در کارخانه های این شرکت انجام می دهد. همچنین 
خبری که چند ماه پیش منتشــر شد نشان داد که 
ربات های اپتیموس به کارخانه های بزرگ در سراسر 

ایالات متحده ارسال شده یا خواهند شد.
ایلان ماســک به تازگی گفته اســت: ما قادریم 
کارهای ســاده کارخانه ای یا حداقل اینطور بگویم، 
کارهای کارخانه ای را در آزمایشگاه انجام دهیم. ما فکر 
می کنیم اپتیموس را در تولید محدود در کارخانه خود 
خواهیم داشت و تا قبل از پایان سال جاری خواهد 
توانســت وظایف مفیدی را انجام دهد. سپس فکر 
می کنم ممکن است بتوانیم آن را تا پایان سال آینده 

به فروش برسانیم. اینها فقط حدس و گمان است.
وی افزود: اگر یک ربات انسان نما دارید که قادر 
بــه حرکت در واقعیت و انجــام وظایف در صورت 
درخواست اســت، هیچ محدودیت معناداری برای 

اندازه اقتصادی آن وجود ندارد.
شواهد حاکی از آن است که شرکت تسلا به طور 
کامل توســعه هوش مصنوعی را به عنوان بخشی 
جدایی ناپذیر از هویت خود پذیرفته است، اما ایلان 
ماسک می گوید من فکر می کنم ما باید یا به عنوان 
یک شرکت هوش مصنوعی یا یک شرکت رباتیک 

شناخته شویم.
ماسک می گوید: اگر شرکت تسلا را یک شرکت 
خودروسازی صرف می دانید، اساساً  این اشتباه است 
و اگر ســؤال اشتباهی بپرسید، پاسخ درست به آن 
غیرممکن است. بنابراین منظورم این است که اگر 
کسی باور ندارد که تسلا می خواهد خودمختاری را 
حل کند، فکر می کنم نباید در شرکت سرمایه گذاری 
کند.ماسک مطمئن است که تسلا مسئله فناوری 
خودران خودروها را با یا بدون او حل خواهد کرد. با 
این حال، توسعه ربات انسان نمای اپتیموس موضوع 

دیگری است، زیرا خطرات خاص خود را دارد.
در اوایل ســال جاری ایلان ماســک گفت که 
می خواهد ۲۵ درصد کنترل رای را در تسلا به دست 
آورد تا ببیند آیا توســعه اپتیموس ایمن است و به 

درستی انجام می شود؟
خبر جدید ماســک در زمانی اعلام شده است 
که تعداد زیادی از شرکت ها روی توسعه ربات های 
انسان نما سرمایه گذاری کرده اند. چندین شرکت از 
جمله هوندا، هیوندای، بوستون داینامیکس و فیگور 
به طور فعال در حال توسعه انواع ربات های انسان نمای 

خود هستند.
با این حال ماســک بر این باور است که تسلا به 
طور منحصر به فردی در جایگاه رهبری تولید تجاری 
چنین ربات هایی قرار دارد. همانطور که گفته شد به 
گفته ماسک، نمونه اولیه اپتیموس در حال حاضر 
وظایف ساده ای را در کارخانه های تسلا انجام می دهد.

با توجه به کاهش فروش خودروهای برقی تسلا، 
این اطلاعیه در مورد ربات اپتیموس اهمیت بیشتری 

پیدا می کند.

  چشم انداز بزرگ تر برای تسلا
این شــرکت اخیراً کاهش ۹ درصدی ســالانه 
درآمد سه ماهه را گزارش کرده است که بزرگترین 
کاهش آن از ســال ۲۰۱۲ اســت. عــلاوه بر این، 
فروش خودروهای تســلا در ســه ماهه اول سال 
 ۲۰۲۴ بیش از ۲۰ درصد نســبت به سه ماهه قبل

 کاهش یافته است.

ربات انسان نمای تسلا در 
آستانه عرضه به بازار

تشخیص گرایش 
سیاسی افراد از 
روی چهره شان 
 توسط
 هوش مصنوعی

هوش مصنوعی می تواند جهت گیری سیاسی 
افراد را از روی چهره های شان پیش بینی کند که 
البتــه مباحثی را درباره تهدید حریم خصوصی به 
میان آورده است. پژوهشگران پس از مطالعه ای که 
نشــان داد هوش مصنوعی می تواند در پیش بینی 
جهت گیری سیاسی افراد بر اساس تصاویر چهره های 
بــدون حالــت و بی احســاس آنها موفق باشــد، 

هشــدار می دهند که فناوری های تشخیص چهره 
»تهدیدکننده تر از آنچه قبلًا تصور می شد« هستند 
و »چالش های جدی برای حفظ حریم خصوصی« 
ایجاد می کنند،به نقل از نیویورک پست، مطالعه ای 
  American Psychologist که به تازگی در مجلــه
منتشر شده است، می گوید که توانایی الگوریتم هوش 
مصنوعی برای حدس زدن دقیق دیدگاه های سیاسی 

یک فرد خیره کننده است.مایال کوزینسکی نویسنده 
اصلی این مطالعه گفت که ۵۹۱ شرکت کننده یک 
پرسشــنامه درباره گرایش سیاسی را قبل از اینکه 
هوش مصنوعی گرایش سیاسی آنها را از چهره شان 
توصیف کند، پــر کردند و هوش مصنوعی تحلیل 
خود را با پایگاه  داده حاصل از آن پرسشنامه ها برای 

پیش بینی گرایش سیاسی آنها مقایسه کرد.
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